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Foto na obálce: Těchonínské bytovky z “droní” perspektivy (foto: Pavel Šafář)
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 Teplé počasí spolu s přicházejícím lé-
tem přinášejí velké množství akcí a aktivit, 
a jsem ráda, že žijeme v obci, kde se často 
něco děje. Mezi námi je spousta lidí, kteří 
se na kulturním dění podílejí, akce pořá-
dají a podporují.
 Ještě donedávna se sportovní akce 
konaly pod záštitou SPV, které zde fungo-
valo minimálně 35 let. Poslání tohoto oddílu bylo přiblížit sport pro všechny, což se určitě dařilo a 
všem členům za to patří obrovský dík. Ať už šlo o organizaci dětských závodů, časovku horských kol, 
nebo například udržování ledové plochy pod školou. Borci hrající stolní tenis za Těchonín budou nově 
reprezentovat SDH Mladkov. Ne nadarmo se ale říká, že když něco končí, něco nového začíná.   
 SPV jako takové končí, ovšem myšlenka, akce a lidé zůstávají. Nově se budou sportovní akce 
konat pod záštitou Spolku rekreačních sportů. Nový spolek byl navržen a ustanoven ve složení: Jiří 
Trojan, Jan Leicht st. a Martina Pavlišová (pokladník). Pevně věřím, že se spolku bude dařit a Těchonín 
bude sportovně žít tak, jako doposud.
 Když už píši o sportu, léto láká k pohybu více lidí, než zima. Je na místě dbát vyšší opatrnosti 
kvůli teplu - dodržovat pitný režim a nezdržovat se dlouho na přímém slunci. Máme štěstí, že máme 
Pastviny hned za humny a pro příjemné osvěžení nemusíme daleko. To samé platí o krásných lesích 
v okolí, kam se můžeme před teplým počasím schovat během pohodové procházky. Ať už si vyberete 
jakoukoliv aktivitu, dávejte na sebe a své blízké pozor. Budeme se na Vás těšit opět na podzim s třetím 
letošním výtiskem.
  Za redakční radu přeji všem čtenářům krásné léto plné pěkných zážitků.

Tereza Živná

SLOVO ÚVODEM

PÁR ŘÁDKŮ OD STAROSTY
Vážení spoluobčané,
 letošní konec zimních měsíců byl rychlý a jistě jsme se všichni těšili z růstu venkovních teplot 
a přibývajících krásných slunečných dnů. Bohužel se poté ochladilo a jaro se nám na chvilku schovalo. 
Věřím, že se brzy oteplí a bude zase více důvodů k úsměvu na tváři. I přes to, že není úplně teplo, je 
kolem nás krásné jaro a vše rozkvétá a voní svěžestí. Velice mě těší pohled na louky, které se díky poz-
dější seči některých místních hospodářů repetí mnohými květy různobarevných bylin. Všimli jste si 
toho také?
 Jaro je pro mě startem nejen pro stavební akce a jejich představebních příprav. Zahájili jsme „re-
konstrukce“ v rámci bytového fondu. Jednak dílčí opravy koupelen, ale také opravy celých bytů. Také 
výměny plynových kotlů. Již je provedená oprava koupelny bytu č. 7 v BD čp. 180 Těchonín a koupelny 
bytu č. 5 v BD čp. 179 Těchonín. Dále došlo k částečné opravě bytu č. 3 v BD č. 178 Těchonín a kom-
pletní opravě bytu č. 7 v BD čp. 178 Těchonín, která stále probíhá. Také došlo k výměně podlahové 
krytiny po škodní události v bytě č. 3 v BD čp. 71 Těchonín.
 Co se týče dalších investic – zahajuje se výstavba kůlen v prostoru dětského hřiště v mateřské 
škole, které budou sloužit jako úložný prostor pro nájemníky žijící v nově vystavěných bytových jed-
notkách v podkroví objektu školní jídelny. Dále bude v červenci zahájena výstavba parkoviště u místní 
mateřské školy, které by mělo sloužit pro zlepšení dopravní situace a parkování v této lokalitě. Prv-
ním krokem bylo provedení kácení vzrostlých smrků, které na místě parkoviště rostly. Děkuji SDH 
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Těchonín a dalším občanům za provedení kácení. Po dokončení 
této investice dojde k opravě povrchu komunikace ve směru od 
školní jídelny k čp. 56 Těchonín. Jak jistě víte, ve spolupráci se 
společností Konzum obchodní družstvo Ústí nad Orlicí je vysta-
věno nové parkoviště u místní prodejny Konzum, následně dojde 
i v  této části k opravě komunikace, a  to přibližně od domu čp. 
67 Těchonín až po úroveň domu čp. 104 Těchonín. Dále dojde 
k opravě části komunikace v místní části Hluchov, a to v úrovní 
mostku přes Těchonínský potok u domu čp. 140 Těchonín. Opro-
ti dříve zvažované opravě komunikace na Vlčkovice dojde pou-
ze k lokálním opravám „nejhorších“ částí, k realizaci opět dojde 
ve spolupráci se společností Klas Nekoř, a. s. K tomuto postupu 
nás dále vede i fakt, že v celém extravilánu obce v současné době 
probíhají komplexní pozemkové úpravy a je zde příslib komplet-
ní rekonstrukce ze strany „státu“. Věřím, že krátkodobé omezení 
v dopravě, které bude avizováno dopředu před zahájením jednotlivých oprav, spolu překonáme a bu-
deme se těšit z lepších kousků povrchů komunikací. Zmínil jsem komplexní pozemkové úpravy - o ce-
lém procesu komplexních pozemkových úprav se dočtete v tomto vydání Těchonínských listů. V loň-
ském roce jsem na tomto místě uvedl, že jsme dne 16. 6. 2021 převzali do majetku obce objekt bývalé 
vojenské ubytovny – tedy čp. 177 Těchonín spolu s příslibem, že se budeme snažit, aby byl tento dům 
přínosem pro naši obec. Rád bych Vás informoval, že v současné době běží naplno tvorba projektové 
dokumentace pro přestavbu tohoto objektu na bytový dům. První krok pro integraci tohoto objektu 
do bytového fondu obce budeme mít v letošním roce za sebou. Ono se vlastně jedná již o druhý krok, 
protože prvním krokem byl nákup tohoto domu. Zkrátka letos budeme mít v rukou projektovou do-
kumentaci. Následně nás bude čekat neméně podstatná část práce, kterou bude zajištění finančních 
prostředků na realizaci. Pevně věřím, že se nám podaří zajistit dotační podporu. V  letošním roce 
budeme mít i projekt na zasíťování lokality U Kasáren, což je také velký příslib pro rozvoj obce do 
následujících let.
 Po delší době mohou probíhat akce, na kterých se může potkávat větší množství lidí. Příkladně 
25. ročník turistického pochodu Toulání kolem Orlice byl toho příkladem. Chuť se projít, užít si se-
tkání s přáteli byly odměnou pro pořadatele a jejich pomocníky. Ještě v předvečer pochodu jsem spolu 
s nimi vyhlížel vývoj počasí a s obavami jsem ráno v den pochodu roztahoval závěsy na našich oknech, 
abych nakonec zjistil, že se na pochod usměje sluníčko. Pochod se velice vydařil a byl úžasný. Velice 
děkuji Jiřímu Trojanovi a všem, kteří se na tomto podniku podíleli. Krásná akce. Tuto akci také na-
vštívil starosta nedalekého Letohradu, předseda Sdružení obcí Orlicko a kandidát do senátu, pan Petr 
Fiala. Petr je personou, která nejenže Orlicko nosí v srdci, ale také podporuje všemožně jeho rozvoj. 
Osobně jsem za jeho činnost velmi rád a vážím si ho.
 Ve dnech 23. 9.–24. 9. 2022 proběhnou volby do zastupitelstev obcí. Vzhledem k tomu, že další 
uzávěrka Těchonínských listů bude dne 16. 9. 2022, čímž se k Vám podzimní listy nedostanou před 
termínem voleb, dovolte mi, abych Vám na tomto místě poděkoval. Chtěl bych poděkovat za dosavad-
ní důvěru mně, jakožto starostovi obce, a dále i za důvěru všem zastupitelům obce. Veškerou naši do-
savadní snahou bylo navázat na předchozí činnost zastupitelstva obce, pokračovat v rozvoji a pokusit 
se posunout Těchonín dále kupředu. S jistou mírou ostychu si troufám říci, že se nám to podařilo. Ono 
čtyřleté volební období se na začátku zdálo býti dlouhou dobou, ale nyní, pohledem nazpět si říkáme, 
že to uteklo jako voda. Děkujeme za důvěru, kterou jste v nás vložili, a věříme, že jsme ji nezklamali.
 Užijte si krásné letní měsíce a naberte potřebnou energii. Krásné léto přeji všem.

Josef Sedláček, starosta obce
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V celém znění je zápis a usnesení z jednání ZO k nahlédnutí na obecním úřadě a na www.techonin.cz. Na úřední 
desce je zápis a usnesení zveřejněno do týdne po konání ZO.
Pro účely hlasování jsou zastupitelům přiděleny tyto číselné klíče:

Chládek J. Junek J. Kreuselová L. Leicht J. Nepustil A. Olšar M. Sedláček J. Šimek L. Špinlerová I. Vencl K. Všetička V.

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 1,2,3,5,7,8,9, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4,6,10,11.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není 
uvedeno jinak. 

• Bere na vědomí úkoly z minulého ZO.
Z minulého zasedání nevzešel žádný úkol.

• Bere na vědomí zajištění očkování psů.
Očkování psů a koček zajistí každému zájemci po osobní domluvě MVDr. Eva Šimková, tel. 734 
808 078.

• Bere na vědomí informace k  zajištění úpravy obce  – sečení a  úklidu veřejných prostranství 
a hřbitovů.
Všechny činnosti budou prováděny dle zavedených zvyklostí, průběžně dochází k úklidu veřejných 
prostranství a začínají práce spojené se sečením travnatých ploch.

• Bere na vědomí kontrolu plnění usnesení za období roku 2021.
Tento bod programu byl projednán na minulém zasedání ZO.

• Bere na vědomí informace redakční rady Těchonínských listů.
Příspěvek přednesl Ing. Aleš Nepustil. Starosta p. Sedláček poděkoval redakční radě TL a 
přispěvatelům za skvělou práci, kterou pro obec dělají. Myslí si, že Těchonínské listy jsou skvělým 
periodikem a pevně věří, že témata, která se v nich objevují, jsou pro čtenáře zdrojem informací. 
Jak uvedl Ing. Nepustil, je patrný mírný pokles prodeje TL v prodejně Konzum, zřejmě způsobený 
stěhováním prodejny. Starosta p. Sedláček je v kontaktu s RR, tak ví, že každé číslo je pečlivě 
sestavováno a vždy v nějaké periodě se řeší i počty výtisků – náklad, ve kterém budou Tl vycházet, 
zdroje příjmů z reklam, následující témata apod...

• Bere na vědomí rozpočtový výhled pro období r. 2022–2024.
Starosta p. Sedláček  obce uvedl, že tento bod programu byl projednán na minulém zasedání ZO.

• Bere na vědomí rozpočtové opatření č. 1/2022.
Starosta p. Sedláček  informoval, že u rozpočtového opatření došlo k navýšení příjmů z prodeje 
pozemku o 260.000 Kč. Výdaje byly navýšeny u školní jídelny – vícepráce ve výši 140.000 Kč, 
výdaj ve výši 1.000 Kč za potraviny pro Ukrajinu a posledním navýšeným výdajem byl odvod 
DPH ve výši 90.000 Kč. Změnou došlo k navýšení peněžních prostředků o 29.000 Kč.

• Schvaluje směnu pozemku parc. č. 967/5 v k. ú. Těchonín o výměře 12 m2 za pozemek parc. 
č. 972/4 o výměře 1 m2 a podpis směnné smlouvy.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6,10,11.

Z OBECNÍHO ZASTUPITELSTVA

JEDNÁNÍ DNE 13. 4. 2022
ověřovatelé zápisu: Junek Jiří, Mgr. Kreuselová Lenka 
zapisovatel: Ing. Šimek Ladislav

přítomno zastupitelů: 9/11

omluveni: V. Všetička, M. Olšar, J. Leicht - 
příchod v 18:10, K. Vencl - příchod v 18:20

přítomno občanů/hostů: 1/0
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Na předchozím ZO byl schválen záměr směny uvedených parcel. K záměru se přihlásil jediný 
zájemce.

• Schvaluje směnu části pozemku parc. č. 943/4 v k. ú. Těchonín o výměře 205 m2, nově označené-
ho jako parc. č. 943/7 v k. ú. Těchonín, a to dle GP č. 570-294/2021 za pozemkovou parcelu číslo 
969/50 o výměře 134 m2, trvalý travní porost, a to oddělené ze stávající pozemkové parcely číslo 
969/32 v k. ú. na základě geometrického plánu číslo 561-319/2021 a podpis směnné smlouvy.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6,10,11.
Na předchozím ZO byl schválen záměr směny uvedených parcel.  K tomuto záměru byla v termínu 
do 13. 4. 2022 do 12:00 hod. doručena jedna žádost. Vymezenou parcelou dle návrhu by mohlo být 
uloženo vedení splaškové kanalizace ze zamýšlené druhé etapy výstavby RD v lokalitě U Kasáren, 
a to do stávající ČOV ve Stanovníku (dle dřívějších úvah již z let – 6/2018).

• Schvaluje vyhlášení záměru prodeje pozemku parc. č. 597/6 v k. ú. Těchonín o výměře 245 m2 
za částku 1.639 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6,10,11.
Žadatelka žádá o prodej předmětné pozemkové parcely z důvodu možnosti scelení vlastnictví. Sta-
rosta p. Sedláček  obce seznámil přítomné s obsahem žádosti. Obec má z nedávné doby odborný 
posudek č. 13c/2021 ze dne 6. 8. 2021 od Ing. Jany Vogelové, kterým byla stanovena cena pozem-
kové parc. č. 597/3 v k.ú. Těchonín (sousední parcela) na částku 6,69 Kč/m2. Starosta p. Sedláček  
tedy navrhuje vyhlásit záměr prodeje této parc. za částku 1.639 Kč.

• Schvaluje vyhlášení záměru prodeje pozemku parc. č. 897/1 v k. ú. Těchonín o výměře 2.698 m2 
za minimální částku 1.960.000 Kč včetně DPH. Nabídky předloží žadatelé na základě vyhláše-
ného záměru do 9. 5. 2022 do 17:00 hod. v kanceláři Obecního úřadu Těchonín 80, 561 66 v ne-
porušených zalepených obálkách s nápisem NEOTEVÍRAT – CENOVÁ NABÍDKA pozemku 
parc. č. 897/1 v k. ú. Těchonín o výměře 2.698 m2.
Hlasování: pro: 1,2,3,5,6,7,8,9, proti: 4, zdrželi se: -, omluveni: 10,11.
Starosta p. Sedláček uvedl, že na základě usnesení ZO Těchonín č. 398 ze dne 13. 10. 2021 byl 
zajištěn odborný posudek č. 05/2022 ke stanovení ceny obvyklé pro parc. č. 897/1 v k. ú. Těchonín 
o celkové výměře 2.698 m2. Znaleckým posudkem byla cena stanovena na částku 1.618.800 Kč, 
(600 Kč/m2). Jedná se o pozemek v místní části Stanovník, který je územním plánem obce Těchonín 
určen k zástavbě. Uvnitř tohoto pozemku je parc. st. č. 177, která je ve vlastnictví jiné osoby.

• Schvaluje složení komise pro vyhodnocení došlých cenových nabídek pozemku parc. č. 897/1 
v  k. ú. Těchonín o  výměře 2.698 m2 ve složení: předseda komise Ing.  Aleš Nepustil, členové 
komise Josef Sedláček, Ing. Ladislav Šimek, Jan Leicht, Jaroslav Chládek, náhradník Jiří Junek.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 10,11.

• Schvaluje podpis dodatku č. 1 ke smlouvě o dílo č. 08/2021 – servisní smlouva na zajištění způ-
sobilosti lokálního výstražného systému budovaného z projektu OPŽP.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 10,11.
Předmětem Dodatku č. 1 ke smlouvě 2013-08 je nárůst cenových výdajů od roku 2013 za servisní 
činnost a také za dopravné. Dále dochází k úpravě v identifikaci zhotovitele, a to v úpravě subjektu 
z OSVČ na KOCMAN envimonitoring s.r.o. Nemění se celkový počet měrných bodů, nemění se 
ani četnost prováděných servisních činností. Upravuje se cena nákladů za datové přenosy, zobra-
zení a archivaci dat, kde dochází k úpravě ceny za paušální služby na 60 Kč/měsíc, v tomto balíčku 
jsou již nově zahrnuty všechny odchozí SMS a veškerá přenesená data.

• Zamítá žádost o podporu Linky bezpečí, z.s.
Hlasování: pro: -, proti: 1,2,3,4,5,6,7,8,9, zdrželi se: -, omluveni: 10,11.
Již v minulosti se ZO rozhodlo podporu tohoto druhu zamítnout.
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• Schvaluje dar spol. AUDIHELP ve výši 5.000 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 10,11.
ZO v minulosti podporu poskytlo a bude ji opakovat.

• Bere na vědomí informace k  možnosti pořízení Automatizovaného externího defibrilátoru 
AED.
Starosta p. Sedláček opět otevřel téma pořízení automatizovaného externího defibrilátoru AED. 
Ocenil myšlenku pořízení AED a uvedl, že obsluha samotného přístroje není složitá. Pořízení 
přístroje podporuje i Pardubický kraj formou dotace. Následující náklady, jako je údržba a servis 
by však zůstaly na obci. I za předpokladu všeobecné osvěty v užití AED a jeho umístění na veřejně 
dostupném místě je pro použití rozhodující čas. Jeden přístroj již v obci máme na vrátnici vojen-
ského objektu CBO. Není sice daleko, ale jeho rychlé použití pro občany už je diskutabilní. Zatím 
tedy obec tuto dotační příležitost nevyužije, pokud bude dotace vypsána pro SDH, k projednání se 
vrátíme.

• Bere na vědomí informace o průběhu jednotlivých stavebních akcí.
 » stavební úpravy bytu č. 3 v BD čp. 178 Těchonín probíhají, opravuje se elektroinstalace v chodbě, 

obýváku a ložnici a bude následovat zapravení po celkové úpravě povrchů zdí.
 » stavební úpravy koupelny bytu č. 7 v BD čp. 180 Těchonín

• Bere na vědomí návrh na vyhlášení památného stromu.
Starosta p. Sedláček se na přelomu března a dubna sešel s Ing. Zuzanou Špinlerovou, Ph.D. a Mgr. 
Ivankou Špinlerovou. Došlo k prvotnímu vyhodnocení jednotlivých významných dřevin v naší 
obci. Prioritou byl javor klen na p.č. 1146, 246/1 a 245/1 v k.ú. Těchonín (odbočka na Motlák z 
hlavní silnice). V zimě byl vyhodnocen stav tohoto stromu, jeho bezpečnost a byla doporučena 
pěstební opatření. Bude vyhotoven seznam významných dřevin v obci vedoucí k jejich výraznější 
ochraně. O situaci okolo uvedeného javoru klen bude ZO informováno.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
Do diskuze nebyl přihlášen žádný příspěvek.

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6,8.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není 
uvedeno jinak.

• Úkoly z minulého ZO.
Schvaluje založení municipálního konta – spořícího účtu a termínovaného vkladu u společnosti 
ČSOB, a.s., dle předloženého návrhu
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6,8.
Předseda finančního výboru Jaroslav Chládek přednesl zprávu k možnosti zhodnocení volných 
finančních zdrojů obce formou spořícího účtu nebo termínovaného vkladu u ČSOB.

• Bere na vědomí zprávu předsedy výboru stavebního a  ŽP o  výši nájemného a  hospodaření 
s byty.

JEDNÁNÍ DNE 11. 5. 2022
ověřovatelé zápisu: Leicht Jan, Ing. Nepustil Aleš
zapisovatel: Mgr. Ivanka Špinlerová

přítomno zastupitelů: 9/11
omluveni: Olšar Martin, 

ing. Šimek Ladislav

přítomno občanů/hostů: 0/0
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Zprávu přednesl předseda stavebního výboru Jiří Junek.
• Bere na vědomí zprávu předsedy výboru sociálního a SPOZ.

Zprávu přednesla předsedkyně výboru sociálního a SPOZ Mgr. Lenka Kreuselová.
• Schvaluje prodej pozemkové parc. č. 897/1 v k. ú. Těchonín za částku 2.060.000 Kč panu An-

dreji Lukáčovi.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6,8.
ZO na zasedání konaném dne 13. 4. 2022 usnesením č. 474 schválilo záměr prodeje pozemkové 
parc. č. 897/1 v k. ú. Těchonín. Odborným posudkem č. 05/2022 Ing. Jany Vogelové byla stano-
vena cena obvyklá pro parc. č. 897/1 v k. ú. Těchonín o celkové výměře 2.698 m2 na částku 
1.960.000 Kč vč. DPH. Jedná se o pozemek v místní části Stanovník, který je územním plánem 
obce Těchonín určen k zástavbě. Uvnitř tohoto pozemku je parc. st. č. 177, která je ve vlastnictví 
třetí strany. Doba pro podání nabídek byla identická jako doba zveřejnění na úředních deskách, 
tedy od 14. 4. 2022 do 9. 5. 2022 do 17:00 hod. Nabídky mohli zájemci v uvedené době podávat 
v uzavřených obálkách s nápisem „Neotevírat - Nabídka koupě pozemkové parc. č. 897/1 v k. ú. 
Těchonín“ na obecním úřadě. Nabídky měly obsahovat jméno, příjmení a datum narození žadatele, 
dále jeho kontaktní údaje tel. a nabídkovou částku. Nejnižší podání bylo stanoveno na částku 
1.960.000 Kč. V případě shody nabídkové částky byl stanoven rozhodujícím hodnotícím kritériem 
den a čas doručení nabídky. Vyhodnocení nabídek proběhlo dne 9. 5. 2022 v 17:00 hod. neveřejně, 
v kanceláři obecního úřadu.
Komise ve složení Josef Sedláček, předseda komise, Jiří Junek, člen komise, Ing. Aleš Nepustil, 
člen komise, Jaroslav Chládek, člen komise a Jan Leicht, člen komise, provedla dne 9.5.2022 v 
17:00 hod. vyhodnocení došlých nabídek. V termínu byla doručena 1 nabídka. Tato nabídka splnila 
kritéria stanovená vyhlášeným záměrem prodeje předmětné pozemkové parcely. Nabídku podal 
pan Andrej Lukáč, Těchonín 194, 561 66 Těchonín s nabídkovou částkou 2.060.000 Kč.

• Schvaluje prodej pozemkové parc. č.  597/1 v  k. ú. Těchonín za částku 1.639 Kč paní Heleně 
Khandlové.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6,8.
ZO dne 13. 4. 2022 usnesením č. 473 schválilo záměr prodej pozemkové parc. č. 597/6 v k. ú. 
Těchonín. Pro parc. č. 597/6 v k. ú. Těchonín o celkové výměře 245 m2  byla stanovena cena 
obvyklá na částku 1.639 Kč. Doba pro podání přihlášek byla identická jako doba zveřejnění na 
úředních deskách, tedy od 14. 4. 2022 do 9. 5. 2022 do 17:00 hod.. Přihlášky k záměru mohli 
zájemci v uvedené době podávat v uzavřených obálkách s nápisem „Neotevírat - Nabídka koupě 
pozemku parc. č. 597/6 v k.ú. Těchonín“ na obecním úřadě. Přihlášky měly obsahovat jméno, 
příjmení a datum narození žadatele, dále jeho kontaktní údaje, tel. č. K tomuto záměru se přihlásila 
jedna osoba, tedy paní Helena Khandlová, Na Bezděkově 2004, 256 01 Benešov.

• Bere na vědomí informace o průběhu jednotlivých stavebních akcí
Starosta p. Sedláček uvedl:

 » Stavební úpravy bytu č. 3 v BD čp. 178 Těchonín.
Tato akce je již dokončena, kdy byt je již plně předán nájemnici. V rámci prací nevznikly 
více, ani méně práce. Celková cena díla je 110.400 Kč. (v rámci prováděných prací byla 
zjištěna nad rámec nabídkové ceny i havárie – opadající obklady u kuchyňského koutu, který 
byl opraven v rámci ceny – bez jejího navýšení). Stavební úpravy provedl Andrej Lukáč, 
Těchonín 194, Těchonín.

 » Stavební úpravy koupelny bytu č. 7 v BD čp.180 Těchonín.
Tato akce je již dokončena, kdy byt je již plně předán nájemnici. V rámci prací nevznikly 
více, ani méně práce. Celková cena díla je 130.672 Kč. Stavební úpravy provedl Andrej 
Lukáč, Těchonín 194, Těchonín.
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 » Stavební úpravy koupelny bytu č. 5 v BD čp. 179 Těchonín.
K zahájení stavebních úprav koupelny tohoto bytu dojde začátkem příštího týdne. Cel-
ková cena díla je naceněna na částku 130.672 Kč. Stavební úpravy provede Andrej Lukáč, 
Těchonín 194,Těchonín.

 » Oprava havarijního stavu obkladu v koupelně bytu č. 3 v BD čp. 171 Těchonín.
V rámci dohody s nájemníkem tohoto bytu a po provedené prohlídce koupelny byla konsta-
tována nutnost provedení opravy „odchlíplého“ obkladu. Oprava byla naceněna na částku 
20.000 Kč (pokud se zde neobjeví nějaká další skrytá závada). Opravu provede Andrej 
Lukáč, Těchonín 194, Těchonín.

 » Výměna plynového kotle v bytě č. 6 v BD čp.166 Těchonín.
Na základě zjištění havarijního a v tuto chvíli nefunkčního plynového kotle v tomto bytě byla 
poptána jeho výměna. Výměnu provede pan Vojtěch Haas, Jana Nerudy 755, Králíky, IČ: 
62041088 a to vč. nového odkouření kotle, spuštění atd… Dle cenové nabídky by měla být 
realizace provedena za částku 90.000 Kč. K výměně dojde v pondělí dne 16.5.2022.

 » Výměna vchodových dveří k bytu č. 1 v čp.120 Těchonín.
Na základě odsouhlasené cenové nabídky na výměnu vchodových dveří jsou již tyto ve 
výrobě. Předpokládaný termín výměny vč. zapravení je stanoven na červen a bude upřesněn. 
Cena realizace bude 46.514 Kč. Výměnu provede spol. Domett, se sídlem Lichkov 110, 
Lichkov, IČ: 26003619.

 » Výměna podlahové krytiny v kuchyni bytu č. 2 v čp. 71 Těchonín – škoda VAK Jablonné nad 
Orlicí.
Na základě havárie na vodovodním řadu (regulačního ventilu) došlo k vytopení bytu č. 2 v 
čp. 71 Těchonín. Výměna poškozené krytiny byla vyčíslena na částku 36.381 Kč. V současné 
době je již vše opraveno. V současné době řešíme likvidaci škody s VAK Jablonné nad Orlicí.

Zahájení akcí:
 » Výstavba parkoviště u MŠ Těchonín.

Se společností ISOTEP, spol. s.r.o. bylo domluveno zahájení stavby v červenci letošního 
roku. V rámci přípravy dojde k vykácení porostu před MŠ (zajistí SDH Těchonín). Dřevní 
hmota bude po zpracování uskladněna pro potřeby SDH Těchonín. Dojde také k odstranění 
linie stávajícího oplocení podél komunikace. 

 » Výstavba kůlen pro byty objektu Školní jídelny Těchonín čp. 188.
Se společností ISOTEP, spol. s.r.o. bylo domluveno zahájení stavby červnu. V rámci přípravy 
dojde k demontáži herních prvků a jejich následnému umístění na školkové zahradě. Stavba 
bude probíhat ze strany školky a k omezení provozu dojde minimálně. Zahrada školky bude 
od stavby oddělena oplocením.

• Schvaluje zadání stavebních úprav bytu č. 7 v čp. 178 Těchonín Andreji Lukáčovi, Těchonín 194, 
Těchonín, IČ: 64804909 za konečnou cenu díla 529.999 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6,8.
Uvedený byt předseda stavebního výboru, starosta a místostarosta posoudili a navrhli jeho kom-
pletní opravu. Při průzkumu trhu byli osloveni dodavatelé a cenové nabídky předložili:
 » Tomáš Novotný, Mladkov 49, 561 67 Mladkov, IČ: 68471378 konečná cena 590.000 Kč
 » Emil Rais, Pastviny 89, Pastviny, IČ: 68471262 konečná cena 695.450 Kč
 » Tomáš Jelínek, Bystřec 39, 561 54 Bystřec, IČ: 88373061 konečná cena 718.500 Kč

• Bere na vědomí informace o škodní události v bytě č. 2 v BD čp. 110 Těchonín.
Starosta p. Sedláček informoval o události ze dne 29. 4. 2022, kdy v nočních hodinách došlo k 
prasknutí přívodní hadičky k WC v uvedeném bytě a vytékající voda následně vytopila část bytu. 
Škodní událost obec nahlásila na pojišťovnu a v současné době se řeší vypořádání způsobené 
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škody.
• Schvaluje pokračovat v zajištění podkladů pro vyhlášení památného stromu – javor na parc. 

č. 1145 v k. ú. Těchonín.
Hlasování: pro: 1,2,3,5,7,9,10,11, proti: -, zdrželi se: 4, omluveni: 6,8.
Starosta p. Sedláček uvedl: Jedná se dle mého názoru o jeden z nejvýznamnějších stromů ve spod-
ní části Těchonína. V současné době nejsou zpřesněny hranice pozemku a s majiteli sousedních 
pozemků jsem tuto věc předběžně probral. Případnému řešení hranic okolních parcel jsou jejich 
majitelé nakloněni, jednání budou dále probíhat.

• Bere na vědomí rozpočtové opatření č. 2/2022.
Rozpočtovým opatřením došlo k navýšení příjmů:

 » za odnětí zemědělské půdy 5.000 Kč
 » příspěvek obcím pro rok 2022 ke zmírnění dopadů zákona o  kompenzačním bonusu 

37.218,95 Kč
 » prodej palivového dřeva 5.600 Kč
 » nájem ČOV u bytovek o 15.000 Kč vyšší než předpoklad,
 » spoluúčast na občerstvení při valné hromadě Sdružení obcí Orlicko 6.000 Kč
 » pronájem hrobových míst 6.000 Kč
 » zapojení do systému odpadového hospodářství 8.000 Kč

Výdaje byly zvýšeny
 » u základní školy drobný materiál na opravy, stůl, sokl sporáku, zvonek, utěrky, smetáky, ro-

hožka, záclony, instalatérský materiál 30.000 Kč
 » občerstvení valná hromada Sdružení obcí Orlicko 11.000 Kč
 » oprava brzd, servis Piaggio 30.000 Kč
 » přepravky, regály, materiál na opravu topení hasiči 8.000 Kč

Změnou došlo k navýšení peněžních prostředků o 1.818,95 Kč.
Zastupitelé Jan Leicht a Karel Vencl navrhli z důvodu vysoké ceny zvážit servisování techniky 
Piaggio jinde než v Živa a.s.

• Bere na vědomí informace k pozemkové parc. č. 76 a 17 v k. ú. Celné.
Obec se zabývala možností prodeje uvedených parcel, po ověření bylo zjištěno, že dřívější žadatelé 
už o pozemky zájem nemají. Další variantou je použít je pro výstavbu dětského hřiště, což by 
celenské rodiny s dětmi uvítaly. V okolí hřiště žije cca 15 dětí, další návštěvníci by byli z řad 
chalupářů. Odhad investice do hřiště je cca 600.000 Kč.
Diskuze k tomuto bodu:
 » zastupitel Karel Vencl uvedl, že se jedná z jeho pohledu o zbytečnou investici, neboť z jeho zna-

losti místních poměrů si děti nejraději hrají u Luxových a jezdí po Celném na kole. Dále, že děti 
brzy odrostou a dosah hřiště pro děti již bude minimální.

 » zastupitelka Mgr. Lenka Kreuselová pochválila snahu obce a zájem o trávení volného času dětí 
v místní části Celné a vyslovila názor k možnosti výstavby hřiště pro širší spektrum dětí – co se 
věku týká.

 » zastupitel Jiří Junek zmínil obavu z této investice a i to, že děti v Celném si hrají jinak.
 » zastupitelka Mgr. Ivanka Špinlerová vyslovila svůj názor, že by si Celné takovou investici zaslou-

žilo.
 » občan Ing. Roman Hrdina uvedl, že se mu zdá investice dle předloženého návrhu do výstavby 

hřiště v Celném vysoká. Dále navrhl, zda by se obec nemohla zabývat možností pořízení pří-
kladně „U“ rampy na koloběžky na plochu pod Základní školu v Těchoníně. Tento návrh pod-
pořil i zastupitel Jan Leicht.

• Schvaluje podobu nových webových stránek obce Těchonín.
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Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6,8.
Starosta p. Sedláček seznámil ZO s návrhem nové podoby WEBu obce. Zastupiteli byla nová 
podoba webu pochválena a přijata. Dodavatel, společnosti Antee bude vydán pokyn v pokračování 
tvorby webu.

• Schvaluje zajištění podkladů pro následné vyhlášení záměru prodeje pozemkových parc. 
č. 69/2 a 68/2 v k. ú. Celné.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6,8.
Dne 10. 5..2022 byla na obecní úřad doručena žádost o prodej pozemkových parcel č. 69/2 a 68/2 
k. ú. Celné. Starosta p. Sedláček seznámil ZO s obsahem žádosti. Do příštího jednání ZO bude 
zpracován odborný posudek ke stanovení kupní ceny a následně bude schvalován záměr prodeje 
předmětných parcel.

• Bere na vědomí stanovení počtu zastupitelů zastupitelstva obce.
Blíží se volby do obecních zastupitelstev (23. - 24. 9. 2022).  Chce-li ZO snížit počet svých členů 
pro následující volební období (přičemž pro to stávající změna počtu zastupitelů nepřichází v 
úvahu), musí tak učinit nejpozději 85 dnů před prvním dnem voleb a nejpozději do dvou dnů toto 
rozhodnutí oznámit na úřední desce obecního úřadu. Stanovený počet zastupitelů se musí pohybo-
vat v rozmezí určeném v závislosti na počtu obyvatel dle § 68 zákona o obcích. Na příštím jednání 
ZO bude tento bod projednán.

• Bere na vědomí informaci o konkurzu městyse Mladkov – konkurz na vedoucí pracovní místo 
ředitelky/ředitele Základní školy a Mateřské školy Mladkov.

• Zamítá podpis Licenční smlouva č. VP_2022_48764 o veřejném provozování chráněných děl.
Hlasování: pro: -, proti: 1,2,3,4,5,7,9,10,11, zdrželi se: -, omluveni: 6,8.
OSA - Ochranný svaz autorský pro práva k dílům hudebním, z.s. Čs. armády 786/20, 160 56 
Praha 6, IČ: 63839997 zaslal na obecní úřad návrh licenční smlouvy – jedná se o licenční smlouvu 
pro reprodukci hudby v rozhlase. Tato smlouva je vyčíslena na částku 8.410,95 Kč. Starosta p. 
Sedláček se domnívá, že hradit takovou částku za cca 20 hlášení rozhlasu (přehrání příkladně 
5 písní opakovaně), je nehorázné. Navíc hlášení místního rozhlasu má informativní charakter a 
není výdělečnou činností. Opět tedy navrhuje, tak jako tomu bylo v loňském roce, uzavřít licenční 
smlouvu na dobu adventu a přehrát při adventu několik koled.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
starosta p. Sedláček

• Pozval všechny přítomné na 25. ročník Toulání kolem Orlice, který proběhne dne 4.6.2022.
zastupitel Karel Vencl

• Vznesl připomínku na stav soukromých pozemků u kaple v Celném. Starosta p. Sedláček uvedl, 
že stav pozemků již s vlastníky diskutoval.

• Vznesl připomínku na stav lavičky u morového sloupu v Těchoníně, kdy požádal o zajištění 
její opravy a zároveň pochválil p. Kaplana za její vybudování. Starosta p. Sedláček zjistí u p. 
Kaplana možnosti opravy.

občan Roman Hrdina
• Vznesl dotaz týkající se dopravy dětí místní ZŠ na plavecký výcvik. Po rodičích je nově 

požadována úhrada dopravy ve výši cca 860 Kč. Ředitelka ZŠ Těchonín Mgr. Lenka Kreusel-
ová vysvětlila, proč je tento poplatek požadován. Po vypořádání rozpočtu základní školy, který 
v tuto dobu není stále ze strany Pardubického kraje k dispozici, může dojít k tomu, že tyto 
prostředky budou školou rodičům vráceny.
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Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 1,2,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,4,6,11.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není 
uvedeno jinak.

• Bere na vědomí úkoly z minulého ZO.
Z minulého zasedání nevzešel žádný úkol.

• Bere na vědomí zprávu knihovnice.
Zprávu knihovnice Jarmily Pohlové přednesl v zastoupení starosta p. Sedláček.

• Schvaluje závěrečný účet obce Těchonín a vyjadřuje souhlas s celoročním hospodařením obce 
za rok 2021, a to bez výhrad.
Hlasování: pro: 1,2,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,4,6,11.
Závěrečný účet shrnuje údaje o ročním hospodaření obce a je nutné ho do 30. 6. 2022 schválit. 
Návrh byl 23. 5. 2022 vyvěšen na úřední desce a byl zveřejněn na internetových stránkách obce v 
plném rozsahu včetně příloh, kterými jsou Rozvaha, Výkaz zisku a ztrát, Přílohy č. 5 k vyhlášce 
410/2009 Sb. a Zpráva o výsledku přezkoumání hospodaření za rok 2021. Písemně bylo možné se 
k závěrečnému účtu vyjádřit do 14. 6. 2022.

• Schvaluje účetní závěrku obce Těchonín za rok 2021.
Hlasování: pro: 1,2,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,4,6,11.
K 31.12. 2021 byla řádně sestavena účetní závěrka obce za rok 2021. Dne 24. 3. 2022 bylo za obec 
podáno Přiznání k dani z příjmů právnických osob. Výsledek hospodaření před zdaněním byl zisk 
ve výši 7.736.790 Kč. Dle Vyhlášky 220/2013 Sb. je potřeba účetní závěrku do šesti měsíců ode 
dne, ke kterému se sestavuje, schválit a sepsat o úkonu protokol.

• Bere na vědomí Rozpočtové opatření č. 3/2022.
Rozpočtovým opatřením došlo k navýšení příjmů:

 » doplatek dotace na energetické úspory ŠJ od MMR 125.236,74 Kč
 » u komunálních služeb - přefakturace nákladů spojených s prodejem či směnou pozemků ve 

výši 23.000 Kč
 » přefakturace mzdových nákladů za otevírání čekárny ve výši 16.000 Kč
 » příspěvek od zdravotních pojišťoven na antigenní testy pro zaměstnance obce ve výši 1.200 Kč

Výdaje byly zvýšeny:
 » za platby kolků při prodeji či směně pozemků, které byly přefakturovány - 10.000 Kč
 » platba DPH 5.000 Kč
 » Na straně příjmů a výdajů je pohyb v částce 7.600.000 Kč, což je přesun financí mezi vlastními 

účty u Komerční banky a ČSOB.
Změnou došlo k navýšení peněžních prostředků o 150.436,74 Kč.

• Bere na vědomí aktualizace pasportu místních a účelových komunikací, dopravního značení, 
veřejného osvětlení a hydrantové sítě.
Starosta p. Sedláček uvedl: pasporty jsou už nějakou dobu aktivní a je potřeba je aktualizovat 
o nové komunikace (chodník od kostela k nádraží), o nové veřejné osvětlení, dopravní značení 
a rozšíření hydrantové sítě. Společnost GeoFan, partner obce pro pasportizaci, byla požádána o 

JEDNÁNÍ DNE 15. 6. 2022
ověřovatelé zápisu: Mgr. Ivanka Špinlerová, Karel Vencl
zapisovatel: Ing. Šimek Ladislav

přítomno zastupitelů: 7/11
omluveni: Mgr. Lenka Kreuselová, Jan 

Leicht, Martin Olšar, Vlastimil Všetička

přítomno občanů/hostů: 4/0
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nacenění aktualizace. Další aktualizace nastanou po dokončení komplexních pozemkových úprav.
• Bere na vědomí informace o konání valné hromady spol. Vodovody a kanalizace Jablonné nad 

Orlicí, a. s.
Dne 28 .6. 2022 proběhne od 14:30 hod. v sídle společnosti Slezská 350, Jablonné nad Orlicí Řádná 
valná hromada uvedené společnosti. V loňském roce byl starosta p. Sedláček na valné hromady 
VaKu delegován na jeho celé volební období, a proto není třeba schvalovat delegaci. Nabídku na 
účast na valné hromadě místo starosty p. Sedláčka nikdo ze zastupitelů nepřijal.

• Bere na vědomí informaci o Pošta Partner.
Zastupitelé byli v podkladech k ZO seznámeni s nabídkou na zahájení spolupráce s Českou poštou 
formou Pošta Partner v režii obce. Panuje názor, že stávající služba České pošty je dostatečná a 
zastupitelé preferují zachování současného stavu.

• Bere na vědomí informace o průběhu stavebních akcí.
 » stavební úpravy koupelny bytu č.  5 v  BD čp. 179 Těchonín. Stavební práce budou patrně 

v  tomto týdnu nebo do poloviny příštího týdne dokončeny a  byt bude předán nájemnici. 
Dosud nevznikly žádné více, ani méně práce.

 » stavební úpravy bytu č. 7 v BD čp. 178 Těchonín. V tuto chvíli jsou z větší části provedeny 
hrubé práce, elektroinstalace, rozvody vody, napojení odpadů a zednické výspravy. Práce pro-
bíhají dle SOD.

 » výstavba kůlen pro byty objektu školní jídelny čp. 188 Těchonín. Dne 13. 6. 2022 bylo spo-
lečnosti ISOTEP, s. r. o. předáno staveniště a následně dne 14. 6. 2022 byla zahájena stavba.

• Schvaluje příspěvek na dopravu na plaveckou výuku ve výši 20.000 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,4,6,11.
Ředitelka ZŠ a MŠ Mgr. Lenka Kreuselová požádala zřizovatele (tedy obec) o příspěvek na dopra-
vu na plaveckou výuku. Jedná o částečnou úhradu nákladů na dopravu na plavecký výcvik ve výši 
20.000 Kč. Důvodem je  nepředvídatelný nárůst cen PHM, ke kterému došlo od doby sestavování 
rozpočtu ZŠ a MŠ Těchonín na rok 2022 do doby výcviku.

• Povoluje ZÁKLADNÍ ŠKOLE A  MATEŘSKÉ ŠKOLE TĚCHONÍN pro školní rok 2022-2023 
výjimku z nejnižšího počtu žáků v základní škole stanoveného v prováděcím právním předpise, 
kterým je vyhláška č. 48/2005 Sb., o základním vzdělávání a některých náležitostech plnění po-
vinné školní docházky, ve znění pozdějších předpisů, s tím, že uhradí zvýšené výdaje na vzdě-
lávací činnost školy, a to nad výši stanovenou normativem. Minimální počet žáků v základní 
škole bude ve školním roce 2022-2023.
Hlasování: pro: 1,2,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,4,6,11.
Minimální počet bude 23 žáků.

• Povoluje ZÁKLADNÍ ŠKOLE A  MATEŘSKÉ ŠKOLE TĚCHONÍN pro školní rok 2022-2023 
výjimku z nejvyššího počtu dětí v mateřské škole stanoveného v prováděcím právním předpise, 
kterým je vyhláška č. 14/2005 Sb., o předškolním vzdělávání, ve znění pozdějších předpisů, a to 
do počtu 4 dětí za předpokladu, že toto zvýšení počtu není na újmu kvalitě vzdělávací činnosti 
školy a jsou splněny podmínky bezpečnosti a ochrany zdraví.
Hlasování: pro: 1,2,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,4,6,11.

• Schvaluje zhotovitele běžné údržby místní komunikace v části u mateřské školy firmu STRA-
BAG, a. s., odštěpný závod Praha, oblast Hradec Králové, Kladská 1082, 5000 03 Hradec Králo-
vé, s nabídkovou cenou 485.584,05 Kč vč. DPH a podpis smlouvy o dílo.
Hlasování: pro: 1,2,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,4,6,11.
V rámci plánované výstavby parkoviště u místní mateřské školy by bylo vhodné provést běžnou 
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údržbu komunikace v prostoru nejen parkoviště, ale i dále ve směru domu čp. 56 Těchonín. Sta-
rosta p. Sedláček provedl průzkum trhu a obec obdržela cenové nabídky:

 » STRABAG, a. s., odštěpný závod Praha, oblast Hradec Králové, Kladská 1082, 5000 03 Hradec 
Králové, s nabídkovou cenou 485.584,05 Kč vč. DPH

 » JDR.CZ, s. r. o., Bří Hubálků 161. 560 02 Česká Třebová, s nabídkovou cenou 505.533,06 Kč 
vč. DPH

 » HELP Silnice – železnice, s. r. o., Moravská 537, Ústí nad Orlicí 562 03, s nabídkovou cenou 
559.310,40 Kč vč. DPH

• Schvaluje zhotovitele běžné údržby místní komunikace v  části u  prodejny Konzum firmu 
STRABAG, a. s., odštěpný závod Praha, oblast Hradec Králové, Kladská 1082, 5000 03 Hradec 
Králové, s nabídkovou cenou 415.701,68 Kč vč. DPH a podpis smlouvy o dílo.
Hlasování: pro: 1,2,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,4,6,11.
V rámci plánované výstavby parkoviště u místní prodejny Konzum by bylo vhodné provést běžnou 
údržbu komunikace v prostoru nejen parkoviště, ale i dále ve směru domu čp. 104 Těchonín. Sta-
rosta p. Sedláček provedl průzkum trhu a obec obdržela cenové nabídky:

 » STRABAG, a. s., odštěpný závod Praha, oblast Hradec Králové, Kladská 1082, 5000 03 Hradec 
Králové, s nabídkovou cenou 415.701,68 Kč vč. DPH

 » JDR.CZ, s. r. o., Bří Hubálků 161. 560 02 Česká Třebová, s nabídkovou cenou 431.546,38 Kč 
vč. DPH

 » HELP Silnice – železnice, s. r. o., Moravská 537, Ústí nad Orlicí 562 03, s nabídkovou cenou 
471.039,69 Kč vč. DPH

• Schvaluje zhotovitele běžné údržby místní komunikace v  části obce Hluchov firmu STRA-
BAG, a. s., odštěpný závod Praha, oblast Hradec Králové, Kladská 1082, 5000 03 Hradec Králo-
vé, s nabídkovou cenou 136.842,36 Kč vč. DPH a podpis smlouvy o dílo.
Hlasování: pro: 1,2,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,4,6,11.
V rámci neplánovaného provedení nové přípojky k vodovodnímu řadu a vyhodnocení stavu 
předmětné místní komunikace III. třídy označené pasportem místních komunikací pod č. 1c. a s 
ohledem na poškozenou a již nedostatečnou krycí vrstvu asfaltu na silničním mostu označeném 
v pasportu místních komunikací pod č. 1c-M1 a nutnosti svedení dešťové vody by bylo vhodné 
provést běžnou údržbu komunikace v prostoru výkopu, uvedeného mostu a i dále ve směru k domu 
čp. 140 Těchonín. Starosta p. Sedláček provedl průzkum trhu a obec obdržela cenové nabídky:

 » STRABAG, a. s., odštěpný závod Praha, oblast Hradec Králové, Kladská 1082, 5000 03 Hradec 
Králové, s nabídkovou cenou 136.842,36 Kč vč. DPH

 » JDR.CZ, s. r. o., Bří Hubálků 161. 560 02 Česká Třebová, s nabídkovou cenou 171.350,52 Kč 
vč. DPH

 » HELP Silnice – železnice, s. r. o., Moravská 537, Ústí nad Orlicí 562 03, s nabídkovou cenou 
197.502,25 Kč vč. DPH

• Schvaluje zhotovitele stavebních úprav bytu č. 1 v BD čp. 80 Těchonín Andrej Lukáče, Těchonín 
194, Těchonín, IČ: 64804909 s konečnou cenou díla 360.353 Kč a podpis smlouvy o dílo a zho-
tovitele opravy podlahových krytin a podlah spol. PODLAHÁŘSTVÍ Petr Kalous, Bystřec 136, 
561 54, provozovna Jablonné nad Orlicí s konečnou cenou 110.942 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,4,6,11.
Na základě žádosti nájemníků bytu č. 1 v BD čp. 80 Těchonín, byl starostou, místostarostou a 
předsedou výboru stavebního a životního prostředí vyhodnocen stav bytu. Byla dporučena částečná 
rekonstrukce bytu. Starosta p. Sedláček provedl průzkum trhu a obec obdržela cenové nabídky:

 » Andrej Lukáč, Těchonín 194, Těchonín, IČ: 64804909 konečná cena díla 360.353 Kč
 » Tomáš Jelínek, Bystřec 39, 561 54 Bystřec, IČ: 88373061 konečná cena 408.193 Kč
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 » Tomáš Novotný, Mladkov 49, 561 67 Mladkov, IČ: 68471378 konečná cena 419.353 Kč
 » Emil Rais, Pastviny 89, Pastviny, IČ: 68471262 konečná cena 486.738 Kč

• Schvaluje podpis smlouvy o poskytnutí dotace z Programu obnovy venkova č. OŽPZ/22/22523.
Hlasování: pro: 1,2,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,4,6,11.
V letošním roce obec požádala o poskytnutí dotace z Programu obnovy venkova na opravu střešní 
krytiny na BD čp. 180 Těchonín. Výše dotace činí 100.000 Kč.

• Schvaluje poskytnutí příspěvku ve výši 5.000 Kč pro Vodní záchrannou službu ČČK Pastviny, 
pobočný spolek.
Hlasování: pro: 1,2,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,4,6,11.    

• Bere na vědomí informace o  zřízení Municipálního konta, spořícího účtu a  termínovaného 
vkladu u spol. ČSOB.
Dne 23. 5 .2022 byly u Československé obchodní banky zřízeny pro obec tři účty:
 » municipální konto – klasický účet, který bylo nutné zřídit z důvodu zřízení dvou následujících 

účtů, a to:
• spořicí účet s aktuální úrokovou sazbu ve výši 3 %, tuto sazbu je banka oprávněna jednostran-

ně změnit, výpovědní doba vkladu je 1 den
• termínovaný vklad s pevnou úrokovou sazbu 4,01 %, délka vkladu 1 měsíc, po této době se 

smlouva automaticky obnoví se stejnou délkou vkladu při úrokové sazbě platné v den splat-
nosti vkladu.

• Bere na vědomí informace spol Konzum, obchodní družstvo v Ústí nad Orlicí o předpokládané 
výši dotace na zajištění potravinové obslužnosti na rok 2022.
Dne 18. 5. 2022 byla na Obecní úřad Těchonín doručena písemnost od společnosti Konzum, ob-
chodní družstvo v Ústí nad Orlicí o předpokládané výši dotace na zajištění potravinové obslužnosti 
na rok 2022. Předpokládá se maximální výše dotace ze strany obce 120.273 Kč.

• Schvaluje podpis kupní smlouvy na pozemkovou parc. č. 897/1 v k. ú. Těchonín.
Hlasování: pro: 1,2,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,4,6,11.
Starosta p. Sedláček seznámil ZO s obsahem smlouvy a vyzval ZO k diskuzi. Došlo ke sjednocení 
názoru k článku smlouvy č. IV Předkupní právo věcné, který řeší přednostní právo obce na zpětný 
odkup nemovitosti. Diskutována byla metoda stanovení odkupní ceny. Došlo ke shodě na zpětném 
odkupu za cenu v místě a čase obvyklou stanovenou odborným posudkem provedeným v čase 
vzniku předkupního práva.
Do diskuze se zapojil i přítomný občan Roman Hrdina a s názory ZO souhlasil.

• Bere na vědomí informace o termínu voleb do zastupitelstev obcí a voleb do 1/3 Senátu PČR.
Ve dne 23. 9. a 24. 9. proběhnou volby do zastupitelstev obcí a do 1/3 Senátu PČR. V naší obci 
budou dva volební okrsky, a to Těchonín, kde bude volební místnost v zasedací místnosti obecního 
úřadu, a na Celném, kde bude volební místnost v zasedací místnosti TJ SOKOL Těchonín v areálu 
fotbalového hřiště (v kabinách). 

• Návrh o snížení počtu zastupitelů ze stávajících 11 členů na 9 členů nebyl přijat a počet členů 
zastupitelstva pro volební období roku 2022-2026 zůstává nezměněný, tedy 11 členů zastupitel-
stva obce Těchonín.
Hlasování: pro: 1,2,7,8,10, proti: 5,9, zdrželi se: -, omluveni: 3,4,6,11.    
ZO probíralo možné snížení počtu zastupitelů z 11 členů na 9 členů. Má-li dojít ke změně počtu 
členů zastupitelstva pro následující volební období, je nutné rozhodnout nejpozději 85 dnů před 
prvním dnem voleb, který je stanoven na 23.9.2022. Rozhodnutí je nutné nejpozději do dvou dnů 
oznámit na úřední desce obecního úřadu. Stanovený počet zastupitelů se musí pohybovat v roz-
mezí určeném v závislosti na počtu obyvatel dle § 68 zákona o obcích. ZO posuzovali docházku 
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zastupitelů na zasedání, usnášeníschopnost zastupitelstva, finanční náklady na zastupitele, vliv na 
práci komisí a rozložení zastupitelů v komisích. Starosta p. Sedláček po diskuzi nechal hlasovat o 
snížení počtu zastupitelů obce z 11 členů na 9 členů.

• Bere na vědomí provedení HVI na budově čp. 188 Těchonín (HVI je izolovaný vysokonapěťový 
vodič pro bleskosvody).
Při dokončení stavebních akcí na budově čp. 188 Těchonín byl zjištěn nevyhovující stav bleskos-
vodné soustavy. Byla oslovena společnost Elektro – Sychra, spol. s.r.o., Jilemnického 233, 562 
01 Ústí nad Orlicí k předložení cenové nabídky na změnu bleskosvodu vč. zakreslení skutečného 
stavu a výchozí revize. Na základě předložené cenové nabídky byla objednána instalace nové bles-
kosvodné soustavy na objektu čp. 188 Těchonín za částku 213.319,07 Kč.

• Bere na vědomí závěrečné hodnocení akce (projektu) Obec Těchonín – Vestavba bytů ve 2. NP 
objektu školní jídelny Těchonín čp. 188.
Dne 6. 6. 2022 bylo vydáno Závěrečné hodnocení akce (projektu) Obec Těchonín – Vestavba bytů 
ve 2. NP objektu školní jídelny Těchonín č. p. 188 ze strany poskytovatele dotace tj. Ministerstva 
financí, Letenská 525/15, 11000 Praha 1, kterým nebylo konstatováno žádné pochybení při čerpání 
dotace, resp. nebylo zjištěno žádné porušení podmínek stanovených v „Rozhodnutí o poskytnutí 
dotace“, které opravňují k využití dotačních prostředků na akci.

• Schvaluje zajištění podkladů pro následné vyhlášení záměru směny části pozemku parc. 
č. 1156/3 v k.ú. Těchonín.
Hlasování: pro: 1,2,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,4,6,11.
Starosta p. Sedláček seznámil ZO se situací na uvedených pozemcích, která byla se dlouhodobě 
zdála neřešitelná. V poslední době došlo při probíhajících komplexních pozemkových úpravách k 
několika jednáním s vlastníky. Zdá se, že tato dlouhodobá záležitost byla předběžným souhlasem 
obou stran vyřešena. Po vyhotovení GP by mohlo dojít dalšímu kroku, tj. zveřejnění záměru směny. 
Zastupitelé projevili souhlasný názor se stanoveným postupem narovnání vlastnického práva na 
předmětných pozemcích.

• Bere na vědomí informace k výpadku autobusové dopravy spol. BusLine.
Starosta p. Sedláček tlumočil vyjádření Pardubického kraje a dopravce. Dále informoval, že v 
současné době vypomáhá s přepravou dětí do Jablonného nad Orlicí vozidlem SDH.

• Bere na vědomí informace k nové podobě webu obce Těchonín.
Starosta p. Sedláček obce seznámil přítomné s novou podobou webových stránek obce.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
starosta p. Sedláček

• podal informace k vyhlášení památného stromu (javor klen) v dolním Těchoníně. Ing. Zuzana 
Špinlerová podá žádost o vyhlášení stromu památným. Obec bude pokračovat v zajištění stromu 
a jeho ošetření. Bude oslovena společnost Strom – servis.cz pro zpracování cenové nabídky.

• poděkoval za skvělou organizaci 25. ročníku Toulání kolem Orlice, který proběhl dne 4.6.2022, 
zejména rodině Trojanových a také všem jejich pomocníkům a SDH Těchonín.

• Pozval přítomné na
 » dne 25. 6. 2022 proběhne Memoriál Josef Sedláčka st., rybářské závody pro laickou veřejnost 

na Rybárně
 » dne 2. 7. 2022 proběhne vítání prázdnin na hřišti v Celném
 » dne 15. 7. 2022 proběhne Memoriál Jiřího Leichta spolu s doprovodným programem – pou-

ťové atrakce v centru obce Těchonín
 » dne 16. 7. 2022 proběhne v centru obce žehnání nového DA SDH Těchonín
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 K všem akcím budou zveřejněny plakáty.
zastupitel Karel Vencl

• podal o stavu veřejného osvětlení a dále informoval o nutných výdajích a sdělil, že komplexní 
zprávu podá na srpnovém řádném zasedání

zastupitel Aleš Nepustil
• podal zprávu za redakční radu Těchonínských listů. Informoval o propadu prodeje TL a tím vyvo-

laném snížení nákladu z 260 ks na 200 ks, úpravě cen reklamy v TL a možnosti předplatného TL
občan Petr Šatava

• vyslovil nesouhlas se závěrem z předchozího jednání ZO týkajícího se možného zřízení dětského 
hřiště v místní části na Celném. Uvedl, že ho některé názory zastupitelů, týkající se trávení vol-
ného času dětí v Celném, zaskočily, a dále uvedl, že z důvodů absence dětského hřiště v Celném 
je nucen navštěvovat se svým synem dětská hřiště v okolních vesnicích. Dále upozornil na 
špatný stav zpevněné plochy „Náměstíčka“ na Celném. Starosta p. Sedláček reagoval, zpevněná 
plocha „Náměstíčka“ na Celném bude uvedena do přijatelného stavu.

Informační zdroj: Zápisy z jednání Zastupitelstva obce Těchonín, zpracoval: Aleš Nepustil

Vážení občané, Ti z Vás, kteří máte zájem o získání bližších informací k jednotlivým bodům usnese-
ní, navštivte veřejná jednání zastupitelstva obce, nebo se s Vaším dotazem neváhejte obrátit v úřed-
ních hodinách na Obecní úřad v Těchoníně. Na Vaše dotazy Vám rádi odpovíme.

starosta a místostarosta obce Těchonín
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Konstantin Papasavoglu vzpomíná – pokračování

 Konstantin (v Těchoníně si zvykl na jméno Kostas) Papasavoglu nám poskytl delší vzpomínky, 
vybírám hlavně ty, které vyjadřují jeho dětské vidění tehdejších zážitků v naší obci. Musím ještě dopl-
nit něco z jeho životopisných údajů. Oba rodiče, Christina a Stelios, bojovali jako partyzáni v občan-
ské válce v řeckých horách. Oba ztratili v bojích své partnery, oběma zůstal malý syn. To byli později 
Kostasovi bratři – Nikos a Anagnostis. Po porážce vládními vojsky museli levicově zaměření bojovníci 

uprchnout z Řecka. Československo, jak již jste se dočetli v prvním díle vzpomínek, poskytlo přibližně 
13 tisícům řeckých občanů útočiště a domov. Christina a Stelios se poznali až v Československu, vzali 
se a narodil se jim Konstantin a pak dcerka Anna. Kostasův tatínek pracoval pro Červený kříž, kontak-
toval členy řeckých rodin a staral se o jejich slučování. Z následků války (těžkých podmínek bojového 
života v horách) byl nemocný a později dostal i TBC. Kostas zažil v kasárnách dost smutku z úmrtí ne-
mocných a válkou zdravotně poznamenaných starších známých, o tatínka se tedy také obával. Velice 
si však cenil veškeré pomoci, které se nemocným, ale samozřejmě také tatínkovi, dostávalo. Kostasův 
otec byl rok v sanatoriu v Ústí nad Orlicí, prodělal dvě operace, také ozařování – dál už Kostasovy 
vzpomínky:
 „Táta několikrát sám cítil, že už nemá sílu pro další život, zhubnul až na 47 kilo. Vídával se se 
správcem kasáren Josefem Jokešem a ten, když viděl, že je bledý a hubený, ptal se ho: „Co se děje s tebou, 
Stelios?“, pak dokázal přes ČSČK nabídnout řešení. Opravdu hluboká poklona všem tehdejším českým 
lékařům v Žamberku, Ústí nad Orlicí, Praze, Hradci Králové. V nemocnicích tátu ale čeští lékaři dali 
vždy do kupy. Bylo to i hlavně díky ČSČK a podpoře státu řeckým občanům v Těchoníně. Josef Jokeš byl 
vzácný člověk, který nezištně, když někdo potřeboval pomoc, tuto poskytl ve dne, v noci.
 

Z HISTORIE TĚCHONÍNA
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Jak jsme se stravovali:
 V kasárnách byla velká kuchyň, kde pracovala moje mam-
ka a kam jsem jí často chodíval s něčím pomáhat, nebo mne 
poslali „něco“ nakoupit do kuchyně s lístečkem v ruce do vesnice 
v  Těchoníně. Byl tam konzum/obchod, kde bylo vše potřebné 
pro lidi žijící ve vesnici. Velké nákupy dělal správce kasáren pan 
Josef Jokeš v  nejbližším městečku Jablonné nad Orlicí. Velmi 
často mne brával s  sebou na tyto nákupy. Pomáhal jsem mu 
svojí dětskou silou ukládat maso, mouku, mléko, vajíčka, máslo 
a jiné základní potraviny do auta. Auto bylo vždy plné po stře-
chu. Pamatuji si, že to byla dodávka. Cestu do a z Jablonného 
jsem znal tak zpaměti, že i když jsme se odstěhovali v roce 1961 
do Jeseníku, tak jsem si vybavoval ve své dětské mysli každou 
zatáčku. V kuchyni se vařilo kvalitní jídlo ve velkém pro stov-
ky lidí. Ti, kteří mohli chodit, jedli v jídelně. Ostatním se jídlo 
nosilo na pokoje. Vzpomínám i na kuchaře Andrease, říkal mi, 
že byl kuchařem na lodi. On mi poprvé dal okusit kondenzova-
né mléko. Pamatuji si i, jak jednou vyměňovali v kuchyni starý 
sporák za nový, větší.
Kulturní vyžití:
 Hodně z  postižených, hlavně nevidomých, hrálo na hudební nástroje, na mandolínu, akordeon, 
jedním takovým hudebníkem byl nevidomý Triandafilos, který se později přestěhoval a žil v Brně. Každý 
den před hlavní budovou, ve které bylo ubytováno nejvíce Řeků, hrál někdo na harmoniku, nebo zpíval. 
Hodně často jsme poslouchali vysílání rozhlasových stanic. Někdy ve večerních hodinách se dala naladit 
stanice Thessaloniki. Byla to doba, kdy hrála hodně hudba s klarinetem, což mi připadalo velmi tesklivé 
a smutné, zvláště pokud někdo v tu dobu zemřel. Nesmírně jsem se těšil na období prázdnin, kdy se do 
Těchonína sjížděly starší děti z  dětských domovů, ve kterých pobývaly přes rok, tak jako moji bratři. 
Kromě těchto dětí se tam taky sjížděly velké taneční a pěvecké soubory z velkých měst a ty v „kinosále“ 
kasáren pořádaly pro nás, obyvatele kasáren, vystoupení. Velmi netrpělivě jsem je očekával už na bráně 
„Filakio“. Jak účinkující přijeli, já byl neustále blízko nich po celou dobu pobytu, přál jsem si, aby nikdy 
neodjeli. Další možností bylo promítání filmů v kinosále v kasárnách. Moc si těch filmů nepamatuji, bylo 
tam na mne moc tma. Dole ve vesnici v Těchoníně se konal každý rok ples. Pamatuji si, že tam naši byli 
asi dvakrát, kde se setkávali s místními občany.
Národní škola a družina:
 Maminka trvala na tom, ať chodím do školy i do družiny, abych tak získával správné životní návyky. 
Mladší sestru Aničku hlídala babička, které jsme říkali „Jaro“. Sousedka z domu, kde jsme bydleli. Oba 
by nás neuhlídala, proto jsem musel do družiny. Maminka dbala na to, abych chodil do školy vždy čistě 
oblečený a hlavně potom ze školy chodil do družiny. Byl jsem dosti tvrdohlavý jako kluk a nechtěl jsem 
do družiny chodit. Dostal jsem od maminky několikrát výprask „me ti pantofla“, aby ji nebolela ruka, 
a vyvedla mne za „filakio“, že pro mne přijde odpoledne do družiny. Nikam jsem nešel, vrátil jsem se na 
dohled od vrátnice kasáren a čekal, než bude odpoledne, a to byl pak další výprask. Ve škole jsem měl už 
od družiny kamarády Mirka Štanglera, Pavla Krejčího, Mirka Hrdinu, Jirku Šimka ze Stanovníku, Mirka 
Vyhnálka a ještě několik dalších. Nejvíce jsem se těšil po škole, když jsme spolu chodili k potoku u školy 
a tam jsme si hráli. Dělali jsme různá alotria kolem vody. Domů jsem vždy přišel cely mokrý. Když jsem 
spadnul do potoka, opět byla „pantofla“. Voda v potoce byla tak čista, že jsem se z ní i několikrát napil 
a nic mi nebylo.
 V první třídě nás vyučoval pan řídící Špinler. Byl přísný, ale spravedlivý, hrál na housle, zpíval i pěk-
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ně maloval na tabuli barevnými křídami. Moc se mi to líbilo. Jednou v zimě jsme s Pavlem Krejčím udělali 
ostudu, když se nás ptal, zda je sníh teplý, nebo studený a my jsme se s Pavlem dohodli a řekli, že teplý, 
tak nás pan řídící vyhnal, ať to zjistíme. Fakt jsme ověřili, že je studený. S jednou dcerou pana řídícího 
jsem chodil do třídy, druhá byla starší. Z dalších dívek si pamatuji na Ivanu Tejklovou, Janu Leichtovou, 
se kterými jsem seděl v lavici, abych nezlobil, kdybych seděl s klukem.

 V roce 1961 si pamatuji, že přijelo už několik vojáků s autem, tzv. Vetřieskou. Byl mezi nimi i voják 
jménem Bruno, který byl super. V té době už bylo jasné, že moje nezapomenutelné dětství v Těchoníně 
končí.“
 
 Ve vzpomínkách Kostase Papasavoglu na naši obec je cítit vděčnost a láska. Prožil tu pár let, ale 
setkal se s mnoha dobrými lidmi. Z posledních slov jeho vzpomínání ještě cituji: „Závěrem chci znovu 
vyzdvihnout férovost a vstřícnost, se kterou jsme se po celou dobu pobytu v Těchoníně setkávali.“ Za 
redakci Těchonínských listů mu děkuji za to, že se s námi podělil o své zážitky z dětství, ale i za to, že 
je naší obci věrný.

 
doplnila Ivanka Špinlerová (foto archiv K. Papasavoglu)

Kostasův spolužák Jiří Šimek doplnil mé pátrání po jménech spolužáků ze školy:
Dolní řada zleva: Josef Havle, Ladislav Budiš, Miroslav Štangler, Eva Jakešová, Jarmila Hovadová,

Jiří Marek, Jan Tomeš, František Jakeš.
Horní řada zleva: Pavel Krejčí, Ivana Tejklová, Konstantin Papasavoglu, Jana Leichtová, Jiří Šimek.

Se svými žáky je vyfocen jejich učitel a ředitel školy Antonín Špinler



21

NAŠI  SPISOVATELÉ
 Na hodiny čtení jsme si přinesli knížku od Antonína Špinlera Bílá liška. Četli jsme si pověsti o na-
šem blízkém okolí, které dobře známe. Nejvíce se nám líbilo vyprávění O draku na Hejnově, protože 
na Hejnov si rádi chodíme hrát do lesa. Ve výtvarné výchově jsme si některé pověsti nakreslili.

 

Potom nás napadlo, že bychom si mohli udělat výstavku všech knih, které pan Špinler napsal.
 Vzpomněli jsme si také na pana Emila Trojana a díky Vojtovi Trojanovi jsme měli stolek s knížka-
mi od dalšího našeho spisovatele. Ve vlastivědě nás zaujala kniha Betonová hranice I. a Tak přísahali, 
protože jsme se učili o Mnichovské zradě a 2. světové válce.

 
Dozvěděli jsme se také plno zajímavostí o životě našich spisovatelů, např. i to, že paní Ivanka Špinlero-
vá je dcerou pana Špinlera a pan Trojan byl dědečkem našeho spolužáka Vojty.

DEN ZEMĚ
 V pátek 22. 4. 2022 byl Den Země. Na začát-
ku dne jsme si zazpívali krásnou píseň Chválím 
tě, Země má. Na kytaru nás doprovodila Eliška 
Kosková, Marťa Hrdinová a  paní učitelka Krej-
čová. Vymalovali jsme si zeměkouli, kterou jsme 
v aplikaci Quiver proměnili ve 3D model. Marťa 
Hrdinová, Eliška Kosková a Honzík Kosek si pro 
celý 5. ročník připravili stezku. Plnili jsme různé 
úkoly a sbírali body. Cíl byl na školní zahradě, kde 

ZÁKLADNÍ ŠKOLA
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jsme si podle umístění hledali odměny.
 V další části dne jsme se vydali sbírat odpadky v dolním Těchoníně. To byste se divili, co všechno 
jsme našli, skoro jsme to ani neunesli. Měli jsme dobrý pocit, že se nám podařilo uklidit kousek naší 
planety Země.

DĚTSKÝ DEN
 1. 6. 2022 jsme připravili zábavné dopoledne pro mladší spolužáky. Každý z nás si připravil jednu 
disciplínu: Eliška – střílení na branku florbalkou, Marťa – skákání přes švihadlo, Nikola – překážko-
vou dráhu, Tom – házení na koš, Pavel – skok do dálky, Petr – střílení na plechovky Nerfkou, Vojta – 
házení hakisákem na stolek, Honza – slalom na koloběžce a David – vytrvalostní běh. Bylo to super, 
moc jsme si to užili.

ČETNICKÁ STANICE
 V pondělí 13. 6. 2022 jsme se šli podívat do nového muzea v Těchoníně – ČETNICKÁ STANICE.
Byli jsme překvapeni, jaké muzeum vzniklo v bývalém řeznictví. Skoro všichni jsme byli v cele před-
běžného zadržení, někteří z  nás byli i  spoutáni četnickými pouty. Zajímavosti: kuchyně, četnické 
dvourámové kolo, pokoj pro velitele, různé zbraně, helmy, signální pistole a mnoho dalších. V kažné 
místnosti jsme hádali, co je to za předmět, např. plivátko, ohřívač piva, trezor, lednice. Majitelé jsou 
velmi sympatičtí a ochotní. Odcházeli jsme moc nadšeni.

ŠKOLNÍ VÝLET
 15. 6. 2022 jsme vyrazili vlakem na výlet do Králík. Pěšky 
jsme šli do VOJENSKÉHO MUZEA. Rozdělili jsme se na dvě 
skupiny. Jedna skupina střílela ze vzduchovek – nejlepší stře-
lec byl Petr Kopecký, z děvčat nejlépe střílela Alice Všetičková. 
Druhá skupina se podívala do muzea, kde byly především ex-
ponáty z 1. a 2. světové války. Největší zážitek byla projížďka 
vojenskou Tatrou. Bláto na nás stříkalo, dvákrát jsme skoro za-
padli - no, prostě BOMBA. Po obědě jsme došli do KRÁLOV-
STVÍ SOV a viděli jsme i papouška Elišku. Výlet se nám strašně 
moc líbil, dali jsme si i výbornou zmrzlinu.

CELOROČNÍ HRA CESTA KOLEM EVROPY
 Na začátku školního roku paní učitelka L. Krejčová vy-
myslela pro nás, 5.ročník, celoroční hru. Začátek byl v Česku 
a jeli jsme po celé Evropě zpátky do Česka. Do každé země jsme 
potřebovali určený počet litrů (100 km=6 l). Každý měl své au-
tíčko, když dojel do další země, dostal vlajku a za zajímavosti 
dostal kartičku. Hru vyhrála Marťa Hrdinová. Prvních pět dětí 
jelo na pizzu do Jablonného nad Orlicí. Chtěli bychom moc po-
děkovat paní učitelce, že vymyslela tuhle celoroční hru!!!

Napsali žáci 5.ročníku:
Tomáš Fogl, David Hůlka, Martina Hrdinová, Nikola Kinčíková,

Pavel Kopecký, Petr Kopecký, Jan Kosek, Eliška Kosková
a Vojtěch Trojan
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 V posledním dubnovém týd-
nu jsme se připravovali na pálení 
čarodějnic. Děti si vyráběly růz-
né čarodějnice a v pátek jsme se 
všichni přesunuli na naši zahradu, 
kde jsme tu největší spálili a s ní 
i všechno zlobení.

 Začátek května jsme si zpest-
řili výletem do Pradědova muzea 
v Bludově. Děti se prostřednictvím 
hravé expozice uvnitř seznámily 
s jesenickou přírodou, historií a ře-
meslem v Jeseníkách. Odpoledne 
jsme se přesunuli ven, kde se děti 
vyřádily na velkém přírodním hři-
šti. Do školky jsme se vraceli una-
veni, ale plni zážitků.

 Ve čtvrtek 12. 5. se naše třída 
zaplnila nejen maminkami, babič-
kami - slavili jsme Den matek. 
Děti vystoupily se svým pásmem 
básniček, písniček, zahrály pohád-
ku a zatancovaly. Na závěr mamin-
kám předaly vlastnoručně malova-
né dárečky v podobě přívěsků na 
klíče. Oslavu pro maminky jsme 
zakončili občerstvením.

 Na konci května naši před-
školáci se svými aktovkami na-
vštívili základní školu. Tento den 
si nanečisto vyzkoušeli, jaké to je 
být opravdovým školákem.

 První červen je Den dětí a patří dětem a stejně 
tak tomu bylo i u nás. Děti si užily zábavné dopole-
dne zakončené odměnami.

 V pátek 3. 6. jsme se těšili na představení Po-
hádková show v naší školce. Děti celým progra-
mem provázela Sněhurka, se kterou děti navštívily 
pohádkové království, zasoutěžily si, zatancovaly 
na oblíbené dětské hity z pohádek. Po představe-
ní Sněhurka děti překvapila malým dárečkem pro 

MATEŘSKÁ ŠKOLA
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každého z dětí v podobě vymodelované myšky z balonku. Se Sněhurkou jsme se loučili s přáním 
brzkého shledání.

 

 Pátek 17. 6. byl pro děti více akční. Začal jízdou hasičským autem s panem starostou na taneč-
ní vystoupení ZUŠ do Jablonného n. O., poté jsme mlsali zmrzlinu a dopoledne jsme zakončili 
návštěvou výstavy Pohádková zem a následným odvozem zpět do mateřské školy opět hasičským 
autem, tentokrát s panem Koubou. Páteční den jsme si báječně užili.

 A co nás ještě čeká - loučení s předškoláky, kterých nám odchází do školy šest - Hyneček, Ma-
týsek, Vilda, Štěpánka, Jasmínka a Esterka. Přejeme jim na jejich další životní cestě mnoho úspěchů.

I. Jirušková
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Fotbal Těchonín
 V  sobotu 18.  6. našim fotbalistům 
skončila ne moc povedená sezona III. třídy 
okresního přeboru, ve které jsme se umís-
tili na posledním třináctém místě. O  lepší 
umístění v  tabulce přišli hráči po nepove-
deném podzimu a  nezvládnutým závěrem 
v některých dobře rozehraných utkáních.
 V  současné době mají hráči krátké 
volno a zhruba v půlce července se začnou 
připravovat na novou sezonu, kterou zahá-
jíme o týden dříve, tedy 6. 8. 2022 od 13.00 
hod. turnajem (Turnaj starostů) konaném 
na našem hřišti v Celném. Všichni fanoušci 
nejen fotbalu jsou zváni.

tým Z V R P skóre body

1. Choceň B 24 23 1 0 163:14 70
2. Kerhartice 24 17 3 4 75:41 54
3. Helvíkovice 24 16 1 7 82:55 49
4. TATENICE B 24 15 2 7 55:27 47
5. Žamberk B 24 12 2 10 51:40 38
6. Jiskra 2008 B 24 12 1 11 58:52 37
7. Žichlínek B 24 9 4 11 46:53 31
8. Libchavy B 24 9 3 12 53:73 30
9. Lichkov 24 8 3 13 38:53 27
10. Dolní Třešňovec 24 7 2 15 39:77 23
11. Boříkovice 24 6 1 17 44:94 19
12. Kunvald 24 5 3 16 39:98 18
13. Těchonín 24 2 4 18 27:93 10

Za TJ Sokol Těchonín Radim Merta

HC Těchonín
Sezóna 2021/2022 je za námi a je na čase zhodnotit celý ročník!
 V letošním ročníku se odehrály 2 zápasy navíc oproti předešlým sezónám, a to na přání všech 
týmů LHL ligy, místo 19 zápasů se jich tak hrálo 21. Herní systém zůstal stejný jako v minulosti, tak 
je potřeba otevřít každoroční statistické „okénko“. Liga byla rozdělena do tří částí. Těchonínští hráči 
poprvé dokázali hrát ve všech třech částech v 1. lize. Z celkových 21 zápasů devětkrát vyhráli, čtyřikrát 
remízovali a osmkrát prohráli. Vstřelili 85 branek a 88 branek obdrželi. I přesto, že hráči odehráli 
všechny části v 1. lize, dokázali vstřelit nejvíce branek za 11 let v LHL lize.
 Statistiky jsou důležitá věc a nezajímají jen managery týmů při hodnocení a sestavování mužstva 
na další sezónu. Nejvíce je sledují samotní hráči (i když většinou tvrdí, že je nezajímají). Kanadské 
bodování týmu vyhrál hráč, který do rozjeté sezóny naskočil na 11 zápasů a  začal excelovat hned 
v prvním, ve kterém si připsal hattrick. Celkově jich nasbíral šest za 11 zápasů, což je rekord v týmu. 
Hráč s  číslem 10 na zádech, Radovan Holub, si připsal 22 branek a 5 asistencí. Druhý v bodování 
skončil hrající vedoucí týmu Michal Ordoš, který zaznamenal z 19 zápasů 6 branek a 14 asistencí. Na 
třetím místě se umístil „sniper“ v druhé formaci Ondra Exler, který z 15 zápasů urval 8 branek a 8 asi-

SPOLKY V OBCI
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stencí. Nejproduktivnějším obráncem byl kapitán David Ordoš, který získal za 17 zápasů 2 branky a 5 
asistencí. Kapitán v příští sezóně oslaví jako první v týmu 200 odehraných zápasů v dresu Těchonína. 
I brankáři mají v  letošní sezóně své „poprvé“. Konkrétně Ondra Šolc. V týmu začínal jako „trojka“ 
v sezóně 2018/2019. V letošní sezóně si „střihnul šňůru“ 14 zápasů v kuse, což se ještě nikomu nepo-
vedlo. Celkově se ukázal v 17 zápasech s bilancí 4,7 branek na zápas, možná se to zdá hodně, ale i tak 
se mu podařilo vychytat 9 vítězství a 2 remízy. V 1. lize se, jak se zdá, moc nebrání!
 Těchonínští zažili velmi úspěšnou sezónu 
a bude těžké 4. místo obhájit, ba dokonce přeskočit. 
První trojka je v LHL lize herně odskočená a v  tý-
mech nemají žádné amatéry jako v  týmu Těchoní-
na. Jejich hráči se hokeji věnovali odmalička a prošli 
různými ligami v republice. V týmu Těchonína je mi-
nimálně polovina hráčů samouků, hokejem se chtějí 
hlavně bavit a  každý se snaží posunout individuál-
ně a  tím pomoci týmu k  úspěchu. Za to si všichni 
hráči zaslouží respekt! Na hráče teď čeká letní pauza 
a převážně individuální příprava. Pokračujte v dobré 
práci!
 Na všechny se těšíme opět v září při našich zápasech na zimním stadionu v Lanškrouně, o kterých 
jste pravidelně informováni na facebookových stránkách týmu.

Michal Ordoš

Sbor dobrovolných hasičů Těchonín (www.hasici -techonin.cz)
 Dne 19. 3. 2022 se v hasičárně konala Výroční valná hromada. Jako hosty jsme přivítali Jirku 
Trojana a Pepu Sedláčka. Nejdůležítějším bodem schůze bylo rozhodnout, zda s žehnáním nového 
hasičského auta udělat i okrskovou soutěž. Členy bylo odhlasováno žehnání auta bez okrskové soutě-
že. Tato událost tedy proběhne dne 16. 7. 2022 od 15 hod. u hasičské zbrojnice. Tímto zveme všechny 
občany na tuto ojedinělou událost. Při této příležitosti se můžete rovněž podívat do zrekonstruované 
garáže hasičské zbrojnice a také si prohlédnout novou výstroj zásahové jednotky.
 Akce, na kterých jsme zajišťovali občerstvení, byly Pálení čarodějnic a Toulání kolem Orlice. Obě 
akce byly, co se návštěvnosti týče, velmi úspěšné. Jako vždy velké poděkování patří všem, kdo se na 
těchto akcích podíleli na organizaci, realizaci a jakékoliv pomoci.
 Za uplynulé období měla práci i naše výjezdová jednotka. Jednalo se o vykácení stromů u zdejší 
školní jídelny, kde vznikne parkoviště. Při kácení stromů pomáhali i někteří členové SDH a dále jme-
novitě pan Pavel Hušek a pan Radek Jentschke. Za pomoc SDH všem děkuje.
 Trochu zpestření naše obec zažila dne 11. 6. 2022. U hasičárny byla zastávka - tzv. kontrolní bod 
při cestě veteránů. Celkem pastva pro oči to byla, ty nablýskané stroje. Projíždějící zde museli plnit 
soutěžní úkol, a to sestřelení plechovek džberovkou. O dodržování pravidel se starali členové Veteran 
Car Clubu Červená Voda.
 Nadcházející akce, které nás čekají, jsou tedy dne 15. 7. 2022 Pouťový koláč, jinak také Memoriál 
Jiřího Leichta, poté již zmíněné žehnání hasičského auta dne 16. 7. 2022 a poslední chystanou věcí je 
promítání letního kina. Tady bude záležet na počasí.
 Tímto jsou mé informace pro Vás vyčerpány. Přeji všem krásné léto, příjemně strávené doby 
dovolených a prázdnin a příště se na Vás budu opět těšit.

jednatelka Zuzana Foglová 

Velmi smutná zpráva nás zastihla v neděli 19. 6. 2022, kdy nás navždy opustil jeden z našich členů 
a bývalý starosta SDH pan František Chládek. Upřímnou soustrast celé rodině.
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Mladí hasiči
 Konečně normální jaro! Po dvouleté pauze jsme zažili sportem a soutěžemi vyplněné jaro. Tré-
ninky jsme zdvojnásobili, jezdili trénovat i do Mladkova na dráhu. Snaha a píle našich mladých hasičů 
se pak odrazila i na výsledcích. Posuďte sami:
 V pátek 13. května jsme vyrazili na dvoudenní soutěž O pohár obce Svatý Jiří. Jedno družstvo 
mladších a jedno družstvo starších se rozběhlo na štafetě CTIF a požárním útoku CTIF a hned zprvu 
bylo jasné, že výsledek vůbec nebude špatný. Starší zůstali na noc ve stanech ve Svatém Jiří a mladší 
se jeli zregenerovat domů. V sobotu 14. května jsme odběhli štafetu dvojic, štafetu 4 x 60 i požární 
útok. Ze soutěže jsme odjížděli za mladší s 13. místem a za starší s 22. místem. Navíc jsme velmi slibně 
potrénovali na vrchol sezóny.
 Ten přišel v pátek a v sobotu 27.-28. května. Okresní kolo soutěže Plamen probíhalo zase v Mlad-
kově. Mladší dostali startovní číslo 2 a starší číslo 11. Znalci vědí, že jsou to skvělá čísla pro rozběh 
disciplín. I přes velmi nepříznivé počasí jsme v pátek v dešti a v zimě odběhli 9. místo (z 38) na štafetě 
CTIF s mladšími a 8. místo (ze 48 týmů) v požárním útoku se staršími. V sobotu jsme navázali skvělý-
mi výsledky i v ostatních disciplínách a konečné pořadí byl velmi příjemné. Mladší kategorie obsadila 
celkově 9. místo a vyhrála poukaz na 3 hodiny bowlingu v Radavě v Ústí nad Orlicí. Starší zabojovali 
o 28. místo ze 48 startujících a nutno dodat, že v konkurenci atleticky nabušených týmů z okresu to je 
vynikající výsledek.

 V rámci pochodu Toulání kolem Orlice jste si možná všimli, že si Mladí hasiči vytvořili stánek se 
sladkým a slaným pečivem. Maminky a babičky našich starších MH vytáhly z rukávu svá kulinářská 
esa a dětem se podařilo vydělat na část nového vybavení. Jen pro vysvětlení – není to proto, že bychom 
neměli dostačující rozpočet. Děti si přály nové mikiny a my jsme je chtěli motivovat k tomu, aby si 
na ně přivydělaly a víc si vážily práce a úsilí, které jim věnujeme my i jejich rodiče. Navíc na sebe byli 
pomocníci náležitě pyšní a pomohli při ostatních pracích na TKO, takže je tímto velice chválím.
 Teď nás čeká 28. června ukončení sezóny na těchonínském hřišti, potom už hurá na prázdniny 
a uvidíme se 12. sprna na tradičním čtyřdenním hasičském soustředění.

Za vedoucí MH Janča Trojanová
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Těchonínský spolek turistů (www.toulanikolemorlice.cz)
 První červnový víkend se uskutečnil jubilejní 25. ročník znovuzrozeného pochodu Toulání ko-
lem Orlice. Letos byl pochod poprvé okořeněn zrekonstruovaným vchodovým objektem Dělostřelec-
ké tvrze Bouda. Děti obdivovaly trasu s tématem Harry Potter.
 A čísla? Na dětské trase bylo k vidě-
ní celkem 124 usměvavých dětí s rodiči, 
trasu 13 si vyšláplo 290 pochodníků, na 
trasu 23 se odvážil počet 95 a  nejdelší 
trasu 40 km si pěšky nebo na kole užilo 
10 cyklo/turistů. Takže Těchonín přivítal 
celkem rekordních 519 účastníků našeho 
pochodu.
 A další čísla? Díky vstupence v ceně 
pochodu se do podzemí tvrze Bouda po-
dívalo 149 turistů, za volnou vstupenku 
si žeton do turniketu rozhledny na Su-
chém vrchu přišlo vyměnit a na rozhled-
nu vyšlapalo celkem 94 pochodníků a nové muzeum v Těchoníně – Četnická stanice – stihlo ukázat 
své „prostory“ celkem 99 návštěvníkům.
 Občerstvení opět zajišťoval Sbor dobrovolných hasičů Těchonín a mladí hasiči díky maminkám 
a babičkám připravili velice bohatou nabídku sladkých buchet, koláčků a zákusků, kterou po celé do-
poledne nabízeli za zcela dobrovolnou cenu. Děkujeme.
 Na koncert skupiny INV (bohužel 
musela zahrát na poslední chvíli bez náh-
le onemocnělého „basáka“) si počkal hoj-
ný počet zúčastněných turistů i místních 
obyvatel. Živé vystoupení bylo pěknou 
tečkou za vydařeným dnem v Těchoníně.
 Děkujeme za velice pozitivní ohlasy 
na přípravu a  organizaci pochodu, ve-
lice nás těší i  chvála na značení pocho-
du. A  největší pochvaly jsme se dočkali 
od dětí  – dětská trasa s  tématem Harry 
Potter se opravdu líbila, děti po celý den 
mávaly ozdobenou kouzelnickou hůlkou 
a vyprávěly všem zážitky o odvážném letu 
na koštěti, které na ně čekalo na předposledním stanovišti dětské trasy.
 Ale ani malý negativní ohlas nás nezaskočil! Jedenáctiletá Markétka ze Šanova si od minulého 
ročníku prý stále pobrukovala slogan „Nohy rychle přebolí v těchonínském okolí“ a byla zklamaná, že 
letos na tento slogan nikde nenarazila. Proto hned po víkendu na její adresu Česká pošta doručovala 
velkou obálku s plakátem s uvedeným sloganem, s tematickými pohledy pochodu a s malým překva-
pením.
 Jsme velice rádi, že se pochod povedl, spoustu usměvavých dětí, spokojených rodičů a ostatních 
účastníků nám zahojilo naši „osobní bolístku“, protože jsme (kvůli neočekávanému posunutí termínu 
dlouho vysnívaného koncertu přesně na víkend s naším pochodem) museli vrátit vstupenky na IMA-
GINE DRAGONS v Praze, které nám v zimě donesl Ježíšek.
 Letos s pochodem pomáhalo opravdu hodně lidiček a chtěli bychom jim moc poděkovat.

Za organizační tým pochodu Jiří Trojan
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Klub důchodců
 Členové těchonínského Klubu důchodců se scházejí vždy ve čtvrtek v polovině měsíce v klubov-
ně hasičské zbrojnice. Po čtyřech týdnech si vždycky máme co sdělit, popřejeme si k narozeninám 
a svátkům, ale máme i plánovanou náplň setkání. Promítli jsme si fotografie z našich starších zájezdů 
a zavzpomínali na členy, kteří už mezi námi nejsou. Zůstaly nám v paměti hezké zážitky s nimi, ale 
také všechno, co jsme se na svých výletech dozvěděli. Společně jsme si připomněli i veselé podrobnosti 
- kdo se třeba ztratil apod.

 
 

 Na posledním setkání nás navštívil pan starosta Josef Sedláček, seznámil nás s akcemi (přede-
vším stavebními), které v naší obci proběhly, ale také s plány, jež má Těchonín do budoucna. Odpově-
děl i na některé zvídavé otázky. V příjemné, místy i veselé debatě společně strávený čas rychle uplynul.

Za KD Ivanka Špinlerová (foto L. Michalka)

Český rybářský svaz - místní organizace Těchonín
 Vážení čtenáři Těchonínských listů, v následujících řádcích Vás seznámím s tím, co je nového u místních 
rybářů. Nejdříve bych se chtěl omluvit, protože jsme avizovali akci čisté břehy, kterou jsme díky počasí a pra-
covnímu vytížení neuspořádali. V současné době je to již, alespoň co se toku Tiché Orlice týče, hůře reálné, 
protože vzrostlá zeleň neumožní přístup a čištění břehových partií.
 Rybářský kroužek naší organizace se rozběhl na plné obrátky a děti s nadšením hltají nové informace 
a učí se lovu. Není tomu tak dávno, co jsme se dostali poprvé k vodě a zkoušeli poprvé chytat ryby. Na začátku 
tohoto měsíce jsme poprvé ulovili i nějaké kapry na naší vodě Rybárně. Vzhledem k tomu, že jsme byli pozvá-
ni na rybářské závody pro děti, které pořádali rybáři z Nekoře na tzv. malé nádrži, což je pstruhový revír pod 
Pastvinskou přehradou, rozhodli jsme se vyrazit. Bylo to sice váhavé rozhodnutí, ale děti toužily po nových 
zážitcích, a tak jsme se v neděli dne 5. 6. 2022 vypravili. Před závody jsme se s dětmi domluvili, že nemají mít 
žádné očekávání, že si to tu jen zkusíme (aby nebyly nešťastné, když se nezadaří). Závodit tu bylo 30 dětí od 
rybářů z Nekoře, Ústí nad Orlicí. No a jak to dopadlo? Eliška Luxová obsadila 1. místo a Honza Kosek 3. mís-
to (losované). Ještě bych chtěl pochválit náš celý osmičlenný tým za týmového ducha a vzájemnou podporu 
a pomoc, protože úlovků bylo poskrovnu a chtělo to velkou trpělivost a výdrž. Ráno jsme začali vše u vody 
připravovat v 9:30 hod. a domů jsme dorazili okolo 16:00 hod. Dětem se to moc líbilo a už už chtěly vyrazit na 
další závody…
 Rybářské závody dospělých členů naší organizace proběhly dne 11. 6. 2022. Jako vždy byla účast hojná 
a soutěžní tempo bylo vražedné. Naši rybáři se utkali ve dvou poločasech po dvou hodinách. Celkem 11 loví-
cích se sešlo v sobotu po obědě na Rybárně, aby poměřili síly a pokusili se přelstít co nejvíce ryb právě na jejich 
háček. Děti z rybářského kroužku dělaly rozhodčí – měřily úlovky a zapisovaly je lovícím do jejich soutěžního 

Nejstarší muži KD s panem starostouPři besedě s panem starostou
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lístku. Nejlepším rybářem se stal Kamil Kalousek s úlovkem 11 ks kapra obecného o celkové délce 491 cm. 
Druhé místo obsadil Jan Pohl s úlovkem 6 ks kapra obecného o celkové délce 240 cm. Třetí místo bral Václav 
Polzer st. s úlovkem 5 ks kapra obecného při délce 234 cm. Čtvrté místo obsadila Zuzka Foglová, které se po-
dařilo přelstít 5 ks kapra obecného s pěknými 222 cm. Pouze o 2 cm méně v součtu délek jednotlivých úlovků 
měl s 5 kapry Ota Fikejz, který se umístil na 5. místě. Následoval Michal Poledno 3 ks s délkou 136 cm, Tomáš 
Fogl 3 ks s délkou 128 cm, Standa Krejčí s 2 ulovenými kapry s délkou 94 cm, Hanka Kalousková 1 ks s délkou 
43 cm. Petr Fogl 1 ks s délkou 42 cm a Jan Marek 1 ks s délkou 39 cm. Blahopřejeme všem lovícím a zase za rok 
se budeme těšit na toto místní klání. Děkujeme také za podporu Rybářskému krámku ze Žamberka.
 Sobota dne 25. 6. 2022 patřila Memoriálu Josefa Sedláčka st., tentokráte třetímu ročníku. Pohodová at-
mosféra, rodinný duch a mnoho veselí se neslo rybárnou. Na malé vodě místních rybářů se sešla laická veřej-
nost k možnosti zkusit si sport tichých bláznů. Protějšky rybářů, rodiče dětí z rybářského kroužku a i ostatní 
nerybáři si mohli vyzkoušet, jaké strasti a radosti přináší lov ryb. Za podpory MO ČRS Těchonín z.s., obce 
Těchonín, Rybářova krámku ze Žamberka, Doktora Kladivo, Lesů ČR, Penzionu Otmarka a Golem group – 
Golem Image se jednotliví lovící mohli těšit na příjemné ceny. Cenou nejlepší bylo však setkání samotné…
 Připojím malý report z  krásného, přátelského a pohodového odpoledne - až večera. Předem mi dovolte 
poděkovat všem, kteří se dnes u vody sešli za poklidné soutěžní tempo. Soutěžní klání proběhlo na dva polo-
časy. Celkem lovilo 6 dospělých nerybářů... Nejlepší v kategorii dospělých byl Roman Durna s úlovkem 177, 5 
cm, druhé místo bral s úlovkem 45 cm Sam Fogl, a protože ostatní, tedy Luxová Kateřina, Klásek Alois, Bittne-
rová Eva a Kudlík David, nechytili nic, podělili se všichni o krásné třetí místo... Dětí lovilo celkem 8 a nejlepším 
lovcem se stal Durna Roman ml. S úlovkem o plných 6 cm menším než jeho táta... Tedy s úlovkem 171,5 cm, 
druhá byla Natálka Kudlíková s úlovkem 86 cm, třetí se umístila Soňa Machačná s úlovkem 42 cm, čtvrtým byl 
Váňa Andrejevič, který zdolal kapra 37 cm dlouhého, páté místo bral Dominik Matějka s 19 cm a následovali 
lovci umístění na šestém místě. Tito neulovili nic, nutno podotknout, že to byli nejmladší lovící... Roček Šimon, 
Pavliš Jáchymek a Sedláčková Nikolka. Prima ceny se dostaly na všechny lovící. Největší rybou byl ulovený 
kapr o délce 45 cm, kterého překonal Sam Fogl. Zvláštní cenu za skvělou spolupráci dědečka a vnučky získala 
Natálka Kudlíková a Svatomír Kudlík. Chtěl bych také poděkovat všem pomocníkům a dětem z rybářského 
kroužku naší organizace za parádní pomoc... Okolo 16:30 hod. za námi přijeli profesionální záchranáři z Vodní 
záchranné služby z Pastvin a předvedli nám, jak správně provádět záchranu tonoucího ze břehu a co lze použít 
na záchranu samotnou. Nakonec si to mohly děti vyzkoušet. Proběhla i soutěž tatínků v hodu záchranným 
kruhem a zde nikdo nepřehodil do dálky a přesnosti nejsilnějšího pastvinského záchranáře... Bylo to moc 
pěkné... Děkujeme. Pak se už rozvoněl táborák, nafouknut byl skákací hrad a byla pohoda... Děkuji za podporu 
Obci Těchonín a ostatním sponzorům - Rybářský krámek Žamberk, Doktor kladivo, Řeznictví a uzenářství na 
statku Dlouhoňovice, Golem Group - Golem Image, Lesy ČR a Penzion Otmarka - i za prima ceny pro všechny 
soutěžící... Tak zase za rok na viděnou - Petrův zdar!
 Josef Sedláček

Životní jubilea
květen
 60 let Jentschke Radomír
 70 let Hrdinová Jana
červen
 60 let Rittichová Miroslava
   Těrechová Marina Vladimirovna
 65 let Filipová Jana
 70 let Budiš Ladislav
 75 let Chládek František
 91 let Felcman Eduard
 
 Blahopřejeme, hodně štěstí a zdraví.

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Redakční rada Těchonínských listů 
vyjadřuje upřímnou soustrast rodině 

pana Františka Chládka, 
jenž nás nedlouho po svých 

75. narozeninách navždy opustil.
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ZVEME VÁS...
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ČETNICKÁ STANICE TĚCHONÍN

 Obyvatelé Těchonína si jistě všimli, že dům čp. 126 začíná ožívat. Dům stál dlouhá léta 
opuštěný, jen se na něm měnily billboardy realitních kanceláří, které jej bezúspěšně nabízely k prode-
ji.
 První příležitost zjistit, co se nového v čp. 126 odehrává, nastala v sobotu 4. června 2022 
při turistickém pochodu Toulání kolem Orlice. Účastníci pochodu měli možnost do čp. 126 vstoupit 
a prohlédnout si velké změny uvnitř budovy - objevit nově vzniklou četnickou stanici Těchonín.
 Hned druhý den po pochodu jsem vyrazil za obyvateli objektu, paní Věrou a panem Ada-
mem, na rozhovor, co to vlastně v Těchoníně máme nového.
 Slova se ujal pan Adam, se kterým jsme se mohli potkat již na Masopustu 2022, kdy ve své 
parádní uniformě operativně doplnil jednotku masopustní policie.
Adame, jak jste se k budově čp. 126 vlastně dostali?
 Několik let jsem prováděl návštěvníky na dělostřeleckých tvrzích Bouda a Hůrka. Lákala mě 
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možnost vytvořit vlastní mu-
zeum, které pomůže doplnit 
ucelený pohled na události 
konce 30. let. Ty jsou právě 
pro tuto část republiky zá-
sadní. A zrodil se nápad na 
vytvoření repliky služebny fi-
nanční stráže, nebo četnické 
stanice.
Čp. 126 bylo nalezeno ná-
hodou v nabídce realitních 
kanceláří, místo bylo vhodné 
a díky tvrzi Bouda i známé. 
Nákup nemovitosti přes rea-
litní kancelář byl zdlouhavý, 
komunikace vázla. Na star-
ších fotkách ze StreetView jsme náhodou objevili původní billboard s nabídkou prodeje nemovitosti 
včetně kontaktu na majitele, ne na problémovou realitní kancelář. Majitel nemovitosti měl však s re-
alitní kanceláří podepsanou prodejní smlouvu a bylo potřeba počkat na její vypršení.
 V únoru roku 2019 se nákup čp. 126 konečně podařil. Začal úklid dlouho opuštěného objek-
tu, vyklízení a postupné opravy k alespoň skromnému obývání.
Kde se vzal nápad na četnickou stanici?
 Nápad na zřízení 
repliky četnické stanice měl 
pan Adam už před nákupem 
nemovitosti a záměrně hle-
dal stavbu s co nejmenšími 
zásahy způsobenými budo-
vatelským nadšením pová-
lečných stavitelů. Čp. 126 
požadavkům výborně vyho-
vovalo, objekt byl v původ-
ním stavu od předválečných 
dob.
 Už při prohlídce 
nemovitosti před nákupem 
se rodil plán na dispoziční 
řešení četnické stanice. Míst-
nosti byly velké, dobře uspořádané, a mohla tak vzniknout výstavní plochou největší četnická stanice 
v České republice. Na prohlídkové trase návštěvníci uvidí původní kuchyni, kasárna pro ubytování 
tří četníků, místnost separace, kancelář stanice a kancelář velitele četnické stanice. Stanici by ve 
skutečnosti obsluhovali tři četníci, velitel a v objektu trvale bydlící kuchařka.

Děkuji prozatím za krátký rozhovor.
 V příštím čísle TL se k četnickým stanicím opět vrátíme. Čtenáře seznámíme s historií sku-
tečných stanic v dobách před druhou světovou válkou a s jejich vybavením na území bývalého Čes-
koslovenska.

Aleš Nepustil
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Vznik příjmení

Nomen – omen… Už samo jméno napovídá
(Plautus)

 Křestní či rodná jména mají velmi malou vypovídající hodnotu při sestavování rodových po-
sloupností. V dnešní době je druhým jménem každého z nás příjmení. Je to důležitý identifikační znak 
člověka. Původně bylo jménem druhořadým, protože se jednalo spíš o přezdívku, nebo upřesnění, 
o koho jde. Přitom se to často změnilo.
 O povinnosti používat neměnná příjmení rozhodl 1. 11. 1780 patentem císař Josef II. Již roku 
1770 bylo vydáno nařízení, které zakazovalo zápis jména po chalupě či po gruntu. Stávalo se totiž čas-
to, že se mladý muž, např. Halík, přiženil na statek Mašků a začalo se mu říkat mladý Mašek. Tak bylo 
zapsáno i do matrik a jiných úředních listin a děti se již jmenovali Maškové. A příjmení Halík jako by 
ve vesnici nikdy nebylo.
 Při hledání předků musíme tedy pamatovat na příjmení po chalupě. Mohlo by nás zavést mezi 
úplně jiné předky :-).
 Kdo je z malé vesnice, ví, že i v dnešní době některé lidi známe spíše podle přezdívky než podle 
úředního příjmení. Když je v obci více lidí stejného příjmení, jako například Filip a Černohous v Jam-
ném, přidávají lidé k jejich příjmení další upřesnění formou přezdívky.
 Například: Filip – Gusta, Kostelník, Gnác, Paseka, Řehák
 Černohous – Kopeček, Vendelín, Karlíček, Ruksak, Mařík
 V Těchoníně byl pan Filip, který prodával v místním konzumu a kterému se říkalo Filip Konzu-
mák, protože zde žil ještě Filip truhlář.
 Jak jsem se již zmínila, příjmení vznikala postupně z přezdívek, ale také z přízvisek, z povolání, 
z křestních jmen, či vlastností člověka.
Příjmení vzniklá z křestních jmen
 Známe křestní jména, která se přeměnila na příjmení bez jakékoli změny. Například Ambrož, 
Petr, Pavel, Vavřinec, Jindřich. Nejvíc příjmení vzniklo z křestního jména Jan. Např. Janek, Janík, Janiš, 
Janouch, Janoušek, Honzík, Honzl, Hanzl atd.
Příjmení vzniklá z místních jmen a názvů
 Například podle místa původu nebo bydliště nositele - Opavský, Kolínský, Hradecký, Pražák.
Do této skupiny patří i příjmení, která vznikla podle názvu národů, kmenů, např. Srb, Vlach, Slezák, 
Hanák, Polák, Němec, Čech.
Příjmení vzniklá z celých vět
 Například Drahokoupil, Skočdopole, Přecechtěl
Příjmení odvozená z apelativ
 Apelativum = obecné podstatné jméno a přídavné jméno, charakterizujcí člověka podle vlastnos-
tí a povolání. Například Křesťan, Dragoun, Zástěra, Sedláček, Synek, Volek, Holub, Sodoma.
Příjmení cizího původu
 Velmi častá jsou německá, například Hofmann, Schwarz, Adler, Volf. S  růstem přistěhovalců 
v posledních dvaceti letech se objevují příjmení nám neznámá a cizokrajná. Sňatky českých dívek s ci-
zinci přinášejí do naší země nová příjmení. Když žena získá příjmení manžela cizince a své příjmení 
nepřechyluje, například Marie Morgan, zní to přirozeně, je to cizí příjmení, ale když žena má vyslo-

GENEALOGIE
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veně příjmení českého původu, rozhodne se nepřechylovat, např. Marie Smetana, pak přemýšlím, zda 
se stydí za to, že je žena, nebo se stydí za český jazyk, který má svoje - ová. Ano, podle jména Marie 
poznáte, že je žena. Ale jak to bude, když se bude jmenovat Nikola Smetana? :)
 Mnohá česká příjmení také již zmizela. Když zemřel spisovatel Josef Škvorecký, zmizelo navždy 
příjmení Škvorecký, byl jeho posledním nositelem.
 Nejčastější příjmení v Čechách je Novák, Svoboda, Novotný, Dvořák, Černý, Procházka, Kučera, 
Veselý. Dnes je v české republice kolem 60 000 běžných příjmení.

 Příště si přečtete o příbuzenství ve světě.
Jarmila Pohlová 

(v článku jsou použity zdroje: přednáška Ing. Mgr. Martina Slaboha, Ph.D.,Kniha Jména tajemství zbavená, Vladimír Mates)

Zastupitelstva obce – termíny a program
Červenec (zasedání ZO se nekoná)
Srpen - 17. 8. 2022 v 18:00 hod.

• Zpráva předsedy finančního výboru o plnění rozpočtu obce za 1. pololetí 
roku

• Zpráva účetního o placení poplatků a nájemného k 31. 7. 2022
• Příprava projektového záměru příp.  žádost o  poskytnutí dotace z  pro-

středků Pardubického kraje v rámci POV na rok 2023
Září - 14. 9. 2022 v 18:00 hod.

• Zajištění dopravní obslužnosti v obci
• Odvoz a skládkování komunálního odpadu
• Činnost Sboru dobrovolných hasičů

Těchonínské listy
Termín uzávěrky a prodeje TL – PODZIM 2022:

• Uzávěrka v pátek 16. 9. 2022
• V prodeji budou od čtvrtka 29. 9. 2022.
• Těchonínské listy můžete zakoupit: Konzum Těchonín, prodejna potravin na Celném, Obecní 

úřad Těchonín, informační centrum Jablonné nad Orlicí.

Od 1. 7. 2022 se mění ceník inzerce v TL a elektronická verze TL (v PDF) bude na webu www.
techonin.cz vždy po 6 měsících od vydání tištené verze.

INFORMAČNÍ OKÉNKO

Základní cena inzerce v Těchonínských listech: 4 Kč/cm2 (včetně DPH)
Velikost : šířka x výška
A – 6,4 x 3,7 cm =   95 Kč
B – 12,8 x 3,7 cm = 186 Kč
C – 12,8 x 7,4 cm = 366 Kč
D – 12,8 x 9,25 cm = 450 Kč (1/2 strany)
E – 12,8 x 11,1 cm = 531 Kč
F – 12,8 x 14,8 cm = 697 Kč
G – 12,8 x 18,5 cm = 857 Kč (1 strana) 
 
Při opakované inzerci nad částku 100 Kč, a to pouze v následujícím vydání Těchonínských listů, lze poskytnout
slevu až 20% z původní ceny (není na ni nárok). Ceny jsou platné od 1.7.2022.C
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Zveřejnění blahopřání,
poděkování nebo vzpomínky v TL:
Do velikosti: šířka x výška
A – 12,8 x 4.6 cm – 50 Kč (1/4 strany)
B – 12,8 x 9,2 cm – 100 Kč (1/2 strany)
C – 12,8 x 13,8 cm – 150 Kč (3/4 strany)
D – 12.8 x 18,5 cm – 200 Kč (celá strana)
Může být i fotografie.
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JAK PROBÍHAJÍ A CO JSOU 
POZEMKOVÉ ÚPRAVY?

PROCES POZEMKOVÝCH ÚPRAV
Pozemkové úpravy jsou procesem, 
který uspořádává vlastnické vztahy 
a vytváří novou digitální katastrální ma-
pu. Jedná se o multifunkční nástroj pro 
dlouhodobý a  trvale udržitelný rozvoj 
území, který jako jediný v ČR komplexně 
řeší venkovský prostor včetně realizací 
veřejně prospěšných staveb. V  rámci 
celého procesu pozemkových úprav je 
ročně proinvestováno asi 1,5 miliardy 
korun a je nakládáno s majetkem fyzic-
kých i právnických osob v  řádech de-
sítek až stovek milionů korun v jednom 
katastrálním území.

Pozemkové úpravy jsou zpraco-
vávány především podle zákona 
č. 139/2002 Sb., o pozemkových úpra-
vách a pozemkových úřadech a o změ-
ně zákona č. 229/1991 Sb., o  úpravě 
vlastnických vztahů k  půdě a  jinému 
zemědělskému majetku, ve znění poz-
dějších předpisů, a  podle prováděcí 
vyhlášky č. 13/2014 Sb., o postupu při 
provádění pozemkových úprav a nále-
žitostech návrhu pozemkových úprav. 
S  prováděním pozemkových úprav 

Jedním z významných nástrojů retence (zadržování) vody v krajině jsou 
pozemkové úpravy.

souvisí také řada dalších předpisů, jako 
je zákon č. 500/2004 Sb., správní řád, 
ve  znění pozdějších předpisů, zákon 
č. 256/2013 Sb., o katastru nemovitostí 
(katastrální zákon), a další.

Pozemkové úpravy jsou buď kom-
plexní (řeší území komplexně), nebo jed-
noduché (řeší vybrané potřeby či menší 
část území). Proces lze rozdělit do čtyř 
základních fází:

ZAHÁJENÍ ŘÍZENÍ
Státní pozemkový úřad (SPÚ) zahájí ří-
zení o pozemkových úpravách vždy, po-
kud se pro to vysloví vlastníci pozemků 
nadpoloviční výměry zemědělské půdy 
v dotčeném katastrálním území (např. 
z důvodu vyjasnění vlastnických a uži-
vatelských vztahů). O zahájení na svém 
katastrálním území může požádat také 
obec, případně může být řízení zaháje-
no na podnět stavebníka či SPÚ.

PŘÍPRAVNÉ PRÁCE
V  rámci přípravných prací se provádí 
průzkum území, analýzy území (mor-
fologie, hydrologické poměry, půdní či 

erozní poměry apod.), geodetické zamě-
ření skutečného stavu terénu, stanovení 
obvodu pozemkových úprav a  soupis 
nároků jednotlivých vlastníků včetně 
ocenění pozemků.

NÁVRHOVÉ PRÁCE
Na základě zaměření skutečného stavu 
území a provedených analýz se navrh-
ne tzv. plán společných zařízení, který 
tvoří základní multifunkční kostru území 
(polní cesty, protierozní, protipovodňová 
a ekologická opatření). Do této kostry je 
následně umisťováno nové uspořádání 
pozemků, které je projednáno s vlastníky 
a dotčenými orgány státní správy. Aby 
bylo možné rozhodnout o schválení ná-
vrhu nového uspořádání pozemků, musí 
být návrh odsouhlasen vlastníky alespoň 
60 % výměry pozemků v  obvodu po-
zemkové úpravy.

REALIZAČNÍ PRÁCE
Po odsouhlasení návrhu nového uspo-
řádání pozemků vlastníky je vytvořena 
nová digitální katastrální mapa jako pod-
klad pro obnovu katastrálního operátu. 
Po  dokončení pozemkové úpravy má 
každý vlastník nárok na vytyčení nově 
navržených pozemků.
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Finální činností spojenou s  pozem-
kovými úpravami jsou realizace prvků 
a opatření navržených v plánu společ-
ných zařízení (polní cesty, protierozní 
meze, vodní nádrže či výsadba zeleně 
apod.).

Zpracování přípravných a návrhových 
prací je zajišťováno firmami, které jsou 
vybrány na základě výběrového řízení 
a k provádění pozemkových úprav mají 
potřebná oprávnění. V případě, že ne-
nastávají v  průběhu řešení výraznější 
komplikace, trvá řízení o pozemkových 
úpravách zhruba čtyři roky.

PLÁN SPOLEČNÝCH ZAŘÍZENÍ
Jde o stěžejní dokument celé pozem-
kové úpravy. Právě v  něm je možné 
navrhnout celou řadu prvků a opatření 
plnících veřejný zájem, která lze rozdě-
lit na opatření ke zpřístupnění pozemků, 
protierozní, vodohospodářská a opatření 
k ochraně a tvorbě životního prostředí. 
Plán společných zařízení (PSZ) musí 
být v souladu s územně plánovací do-
kumentací. Není-li návrh PSZ v souladu 
s  územně plánovací dokumentací, je 
návrhem na její aktualizaci nebo změnu. 
Je-li nutno pro společná zařízení vyčle-
nit nezbytnou výměru půdního fondu, 
použijí se nejprve pozemky ve  vlast-
nictví státu a potom ve vlastnictví obce. 
Zpracovaný PSZ je předložen zastupi-
telstvu obce ke schválení a dotčeným 
orgánům státní správy k uplatnění při-
pomínek. Zastupitelstvo obce si také 
definuje priority následných realizací 
navržených opatření.

OPATŘENÍ KE ZPŘÍSTUPNĚNÍ 
POZEMKŮ
Jde především o polní nebo lesní cesty, 
mostky, propustky, brody, železniční 
přejezdy apod.

PROTIEROZNÍ OPATŘENÍ
Mají za cíl ochránit vodní toky, vodní ná-
drže, zastavěné části měst a obcí před 
nežádoucími účinky eroze a také pod-
pořit retenci vody v krajině, vše s ohle-
dem na požadavky a možnosti země-
dělské výroby. 

Patří sem tato opatření:
•  ORGANIZAČNÍ – ochranné zatravně-

ní a zalesnění, tvar a velikost pozem-
ků, pásové střídání plodin, protierozní 
směr výsadby apod.

•  AGROTECHNICKÁ – výsev do ochran-
né plodiny a strniště, zatravnění me-
ziřadí, ponechání posklizňových zbyt-
ků, bezorebné setí apod.

•  TECHNICKÁ – záchytné a  svodné 
průlehy či příkopy, protierozní meze, 
stabilizace drah soustředěného odto-
ku, zasakovací pásy, sedimentační ná-
drže, terasy, větrolamy apod.

VODOHOSPODÁŘSKÁ OPATŘENÍ
Tato opatření se navrhují především k eli-
minaci nepříznivých hydrologických 
podmínek (povodní či sucha). Jedná se 
o vodní nádrže suché/se stálým nadrže-
ním, revitalizace vodních toků, ochranné 
hráze, rybníky, úpravy vodních toků apod.

NOVÉ USPOŘÁDÁNÍ POZEMKŮ
Základem pro návrh nového uspořádání 
pozemků je zaměření skutečného stavu 
a PSZ. Do takto vymezené „kostry“ jsou 
vlastníkům pozemků navrhovány no-

vé pozemky tak, aby odpovídaly jejich 
původním pozemkům přiměřeně cenou 
(± 4 %), výměrou (+ 10 %), vzdálenos-
tí (+ 20 %) a podle možnosti i druhem 
pozemku. Tyto nové pozemky mohou 
mít jiné hranice, než byly u původních 
pozemků, případně je možné sloučit víc 
pozemků jednoho vlastníka do menšího 
množství pozemků.

KOMPLEXNÍ PŘÍSTUP
Pozemkové úpravy jsou silným nástro-
jem při řešení retence vody v  krajině, 
protierozní a  protipovodňové ochrany 
a také v boji proti suchu. Nicméně je nut-
né mít na zřeteli, že významnou roli zde 
sehrávají i zemědělci, kteří mohou způ-
sobem hospodaření vodní režim krajiny 
ovlivnit pozitivně, ale také negativně. 
Každé opatření má své limity i z hledis-
ka účinnosti. Je vždy nutné brát v úvahu 
počáteční podmínky (např. stav nasyce-

ní povodí), extremitu a charakter události 
a také typ opatření. Příkladem jsou tzv. 
měkká opatření, která se při povodňo-
vých situacích s dobou opakování nad 
20 let postupně stávají neúčinná a  je 
nutné je doplňovat o  tvrdší technická 
opatření. Naopak je-li doba opaková-
ní těchto událostí pět let a méně, může 
účinnost měkkých opatření dosáhnout 
30 % i více. Pozemkové úpravy je tedy 
třeba navrhovat pokud možno kom-
plexně a zabývat se účinností opatření 
i s ohledem na jejich finanční efektivitu.

OPATŘENÍ K OCHRANĚ A TVORBĚ 
ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ
Jde zejména o návrhy územních systé-
mů ekologické stability (biocentra, bio-
koridory, interakční prvky), rozptýlené 
zeleně či drobných vodních tůní, mokřa-
dů apod.
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CO VÁS ČEKÁ PŘI KOMPLEXNÍCH 
POZEMKOVÝCH ÚPRAVÁCH?

CO JSOU POZEMKOVÉ ÚPRAVY?
Smysl pozemkových úprav a postup 
při řízení o pozemkových úpravách 
jsou popsány v zákoně 139/2002 
Sb., o pozemkových úpravách a po-
zemkových úřadech a o změně zá-
kona č. 229/1991 Sb., o  úpravě 
vlastnických vztahů k půdě a  jiné-
mu zemědělskému majetku (zákon), 
který byl však několikrát novelizo-
ván. A proto je vždy nutné vychá-
zet z  platné aktualizované verze. 
V § 2 zákona je tato definice: „Po-
zemkovými úpravami se ve  veřej-
ném zájmu prostorově a majetkově 
uspořádávají pozemky, scelují se 
nebo dělí a zabezpečuje se přístup-
nost, využití pozemků a  vyrovná-
ní jejich hranic tak, aby se vytvořily 
podmínky pro racionální hospoda-

Na úvodních jednáních k zahájení řízení o komplexních pozemkových 
úpravách po celé republice jsme zjišťovali, co občany na této problematice 
nejvíce zajímá. V našem seriálu vám přinášíme nejčastější otázky 
a odpovědi na ně.

ření vlastníků půdy. V těchto souvis-
lostech původní pozemky zanikají 
a zároveň se vytvářejí nové pozem-
ky, k nimž se uspořádávají vlastnic-
ká práva a s nimi související věcná 
břemena v rozsahu rozhodnutí podle 
§ 11 odst. 8. Současně se jimi zajišťují 

podmínky pro zlepšení kvality živo-
ta ve venkovských oblastech včetně 
napomáhání diverzifikace hospodář-
ské činnosti a zlepšování konkuren-
ceschopnosti zemědělství, zlepšení 
životního prostředí, ochranu a zúrod-
nění půdního fondu, lesní hospo-
dářství a vodní hospodářství zejmé-
na v oblasti snižování nepříznivých 
účinků povodní a sucha, řešení od-
tokových poměrů v krajině a zvýšení 
ekologické stability krajiny.“
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Obvod pozemkových úprav je zpra-
vidla určen vnější hranicí katastrální-
ho území na jedné straně a na straně 
druhé vnitřním územím obce (intra-
vilánem) či plochou určenou k zá-
stavbě na základě územního plá-
nu – při pozemkových úpravách se 
zastavěné plochy neřeší.

CO ZNAMENÁ ÚVODNÍ 
JEDNÁNÍ V RÁMCI KOMPLEXNÍ 
POZEMKOVÉ ÚPRAVY?
Úvodní jednání svolává pozem-
kový úřad po  zahájení pozemko-
vých úprav. Na jednání jsou pozvá-
ni všichni účastníci pozemkových 
úprav. Předmětem úvodního jedná-
ní je seznámení vlastníků s účelem, 
formou, postupem a  předpokláda-
ným obvodem pozemkových úprav, 
popřípadě jsou projednány další vý-
znamné skutečnosti. Důležitou sou-
částí úvodního jednání je volba sboru 
zástupců, který zastupuje vlastníky 
v některých fázích řízení.
Povinnost svolat úvodní jednání je 
dána zákonem.

CO JE ZAHÁJENÍ ŘÍZENÍ?
Řízení o pozemkových úpravách je 
zahájeno vždy z  podnětu pozem-
kového úřadu. Pozemkový úřad 
posuzuje podané požadavky a  ří-
zení o pozemkových úpravách za-
hájí, pokud shledá důvody a  účel-
nost provedení pozemkových úprav. 
V  odůvodněných případech může 
zahájit řízení i bez podaných poža-
davků. Naopak řízení o  pozemko-
vých úpravách musí zahájit vždy, 
pokud se pro to vysloví vlastníci po-
zemků nadpoloviční výměry země-
dělské půdy v dotčeném katastrál-

ním území. Oznámení o  zahájení 
pozemkových úprav se provádí for-
mou veřejné vyhlášky, tzn. vyvěše-
ním na úřední desku dotčené obce 
po dobu 15 dnů.

K ČEMU SLOUŽÍ KOLÍKY 
ROZMÍSTĚNÉ V OKOLÍ, BUDOU 
TU NAPOŘÁD? PŘEKÁŽEJÍ.
V  souvislosti se zeměměřičský-
mi činnostmi v rámci pozemkových 
úprav jsou zaměřené body označe-
ny pomocnými kolíky. Kolíky jsou 
v terénu pouze dočasně a nikdo by 
je neměl poškozovat. Také napří-
klad traktoristé by si měli dávat vět-
ší pozor, aby nedošlo k nechtěnému 
poškození. Kolíky jsou později na-
hrazeny trvalou stabilizací pomocí 
geodetických mezníků.

CO JE PLÁN SPOLEČNÝCH 
ZAŘÍZENÍ?
Plán společných zařízení je v pod-
statě základem nového uspořádání 
pozemků, tvoří kostru nového ná-

vrhu. Jde o návrh veřejně prospěš-
ných opatření, která budou k užitku 
všem uživatelům dotčeného území. 
Plán společných opatření tak řeší 
zpřístupnění pozemků (polní cesty), 
navrhuje vodohospodářská a  pro-
tierozní opatření (poldry, ochranné 
vodní nádrže) a krajinotvorná opatře-
ní (biokoridory, aleje).

CO JE ZPŘÍSTUPNĚNÍ 
POZEMKU?
Jedním z  cílů a  výsledků pozem-
kových úprav je zajištění přístupu 
k pozemkům pro každého vlastní-
ka. Tedy napravení stavu, kdy jsou 
pozemky součástí bloku a vlastník 
tak nemá možnost pozemek uží-
vat. Zpřístupnění pozemků je řešeno 
v  plánu společných zařízení návr-
hem cestní sítě.

BUDOU SE PO OBCI 
V SOUVISLOSTI S KPÚ 
POHYBOVAT CIZÍ LIDÉ? 
JAK POZNÁM, ŽE NEJDE 
O ZLODĚJE?
Zejména důchodci mohou mít při re-
alizaci pozemkových úprav strach 
z cizích lidí, z geodetů, kteří se budou 
ve  vesnici pohybovat. Pozemkový 
úřad vždy zajistí písemné pověře-
ní pro osoby, které se budou v rám-
ci řízení o pozemkových úpravách 
v  dotčeném katastrálním území 
pohybovat. Tyto osoby se tak mo-
hou pověřením prokázat. Pozem-
kový úřad zároveň zajistí oznáme-
ní o tomto pověření na úřední desce 
příslušné obce.
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Vracíme koně lesu

 Pan Jan Leicht, místní „koňák“, mě pozval, abych se přišla podívat na jeho nová hříbátka. Sa-
mozřejmě se moc ráda podívám na každé nové mládě, ale hříbě chladnokrevných koní je už skoro 
vzácností. Na pastvině nad bývalou hájovnou nás (přidal se ke mně pan Aleš Nepustil) čekal pohled na 
spokojenou skupinku šesti koní a většinu pozornosti si hlavně získala dvě dovádějící hříbata. Majitel 
nás s nimi ochotně seznámil. Hřebeček Jura je na světě čtyři týdny a jeho matkou je Lenka, klisna pa-
třící k českomoravskému belgickému plemeni. Matkou třítýdenního hřebečka Nera je klisna Zuzana, 
která je polský chladnokrevník. V ohradě se procházeli ještě dva polští chladnokrevníci – dvouletý 
valach Segal a roční kobylka Lucinka.

 Asi bych měla hodně stručně vysvětlit, že teplokrevník a chladnokrevník se neliší teplotou krve. 
Typ koně je odlišný především temperamentem, pak tělesnou stavbou, silou a výkonností. Chladno-
krevník je mírnější, klidnější a přizpůsobivější. Pracovní (tažní) koně totiž musejí být klidní a spolehli-
ví. Zajímavé je, že tito koně jsou schopni utáhnout jedenapůlnásobek své váhy, krátce i více. Jan Leicht 
si z tohoto typu vybral plemeno českomoravského belgického koně (ten měl základ chovu z mohut-
ných belgických koní a ve 20. století u nás pokračovalo šlechtění z místních zdrojů) a dále plemeno 
polského chladnokrevníka (v Polsku má tento chov dlouhou tradici a některé jeho typy mají i dnes 
vynikající pracovní využití).
 Náš „koňák“ spojuje svůj život s koňmi 26  let. Prvního koně si koupil už ve druhém ročníku 
učiliště. Jak prozradil, za koněm „chodil“ 7 let. Se svým hřebcem Normanem dosáhl v soutěžích i re-
publikových vítězství. Doba ale práci s koňmi v lese moc nepřála (dokonce se těžko sehnal kovář, který 
by koně okoval), takže teď vlastní potřebnou techniku a pracuje s ní. Dnes chová koně hlavně pro 
potěšení, o odchované mladé koně je také zájem. Valacha Segala začíná ale učit k tahu. Kůň je nád-
herné zvíře, dospělý chladnokrevník působí trochu majestátně, ale zároveň ladně. A hříbata? Radost 
pohledět. Někdy se podívejte do koňských očí a třeba je budete taky bránit před nepřízní doby.

PŘÍRODA KOLEM NÁS
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 Rádi jsme si krásné koně a hříbata vyfotili a pak jsme si povídali o tom, jak se v moderní době 
práce koní využívá, jestli je v lese čeká nějaká budoucnost. Názory jsou různé, ale i skutečnost se od 
přání, projektů a paragrafů dost liší.
 I  když přibližování dříví koňmi 
bývá prezentováno jako již historická zá-
ležitost, v současné době nabývá opět na 
významu. Asi je všem známo, že pokud 
jde o práce v lese, koně se zde používali 
od pradávna při přibližování dřeva i při 
závozu. V  těžko přístupných lokalitách, 
v  houští, hustém porostu byli nenahra-
ditelní i  v  novější době. Do 60. let mi-
nulého století pracovali v  našich lesích 
běžně. Pak je v  polomech, kůrovcových 
kalamitách i  při holosečné těžbě začala 
nahrazovat moderní lesnická techni-
ka – harvestory a další stroje. Cílem bylo 
rychle stromy porazit, odvětvit, pořezat, 
dopravit na místo určení. K tomu ovšem 
bylo zapotřebí více prostoru a při takové 
těžbě dochází až k čtvrtinové ztrátě lesní 
produktivní plochy. Těžké stroje rovněž 
zhutní půdu a  do ní pak hůře vsakuje 
voda, čímž dochází k  narušení kořeno-
vého systému a usychání rostlin. Ovšem 
donedávna panoval názor, že koňská prá-
ce je zaostalá, neúčinná, pomalá. Dnes se začínají promítat do uplatnění práce koní i ekologické fak-
tory. Jedním z nich (dnes hojně probíraným) je ten, že koně nepotřebují naftu, stačí jim hlavně oves 
a seno. Dále hraje roli fakt, že koně jsou samozřejmě lehčí, než jsou stroje, tudíž tolik nepoškozují 
půdu. I obratnost je velmi důležitá – koně se vyhnou překážkám a využijí se i v neschůdném terénu.
 Je úsměvné, že se v pohledu na práci koní střetají dva ochranářské tábory. Ochránci zvířat chtějí 
koně ušetřit těžké práce, ochránci životního prostředí však koňskou sílu v lese vítají.
 Výcvik koně pro práci v lese trvá prý nejméně rok. Zvíře se musí naučit být v klidu třeba při zvuku 
pily při kácení a odřezávání větví, pádu stromu, musí se řídit pokyny kočího. Šikovný koňák se prý 
dnes těžko hledá. Takový, který si s koňmi rozumí, umí s nimi nejen pracovat, ale dopřává jim po tvrdé 
práci i odpočinek (po 4 hodinách práce má mít kůň hodinovou přestávku). Na srdci má mít i dobrou 
kondici a zdravotní stav svých koní.
 Podpora zachování těžby dřeva koňmi je stále silnější. Kůň v lese bude zapotřebí pořád, bez ohle-
du na to, jaký podíl práce bude prováděn mechanizací. Podpora šetrných technologií je rezortem 
Ministerstva zemědělství zakotvena v  § 46 lesního zákona, jehož smyslem je podporovat poptávku 
pro práci koní na straně majitelů lesů. Příjemcem podpory je ale vlastník, nebo nájemce lesa, nikoliv 
majitel koně. Snahy o udržení koní v lesích se projevují v projektu Lesů České republiky Vracíme koně 
lesu. I v době kůrovcové kalamity by zadavatelé měli vyjít vstříc práci s koňmi, dokud se nenajde uplat-
nění hlavně v probírkových těžbách. Jenže je to stále jen to „by měli“. Svůj článek jsem nazvala podle 
projektu LČR a doufám, že snad jednou zvítězí nad pouze ekonomickou prioritou ta šetrná k přírodě 
a koně se do lesa vrátí.

Ivanka Špinlerová (foto A. Nepustil, I. Špinlerová)
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VOLBY DO OBECNÍHO ZASTUPITELSTVA

V O L E B N Í P R O G R A M
Sdružení nezávislých kandidátů č. 1 a 2

pro volby do zastupitelstva obce Těchonín konané dne 23. a 24. září 2022
 
Vážení spoluobčané, přátelé a kamarádi,
 nejdříve bych chtěl poděkovat za Vaši důvěru v tomto již končícím volebním období, kdy jsem 
byl ustanoven do funkce starosty naší obce z řad nezávislých kandidátů a mohl jsem pro obec a Vás 
všechny pracovat. Na tomto místě bych chtěl vyslovit i poděkování za důvěru, kterou měli i všichni 
zastupitelé Těchonína, kteří, pevně věřím, také tuto Vaši důvěru nezklamali.
 Pokud budeme bilancovat v této době náš předešlý volební program, který jsme přednesli u mi-
nulých voleb do zastupitelstva obce v roce 2018, tak zjistíme, že je splněn takřka v celém rozsahu. Jistě 
se najdou i dílčí body, které jsou v těchto dnech v různých fázích rozpracovanosti a příprav. Nebudu 
zde opisovat všechny investice, pouze zmíním ty nejzásadnější. Veškerá činnost a naše nemalé úsilí 
bylo směřováno k dokončení zejména velkých akcí, kterými jsme usilovali o zvyšování komfortu byd-
lení. Také další investice do bytového a domovního fondu obce, údržby majetku obce, péče o veřejná 
prostranství či budování nových parkovacích míst - zejména u místní mateřské školy a prodejny Kon-
zum, nebo oprav místních komunikací. Neopomenutelnou investicí byla výstavba chodníku z centra 
obce Těchonín ve směru k nádraží ČD, kterou jsme významnou měrou zlepšili bezpečnost chodců 
na komunikacích. Další významnou investicí byla i podpora JSDH Těchonín, díky které mají místní 
hasiči nové výjezdové vybavení, zázemí v hasičské zbrojnici a v neposlední řadě i nový dopravní pro-
středek – dodávku zn. Ford. Spolu s rozšířením dosahu hydrantové sítě a aktualizací požárního řádu 
obce se nám podařilo zlepšit ochranu obyvatel naší obce. Dále jsme zahájili přípravu nové lokality pro 
výstavbu rodinných domů U Kasáren, kde v současné době pracujeme na projekční činnosti týkající 
se infrastruktury. Další velký projekt, který v letošním roce dokončíme, je projekt týkající se bývalé 
vojenské ubytovny – čp. 177 Těchonín. Následně budeme mít v rukou podklad pro přestavbu tohoto 
objektu na bytový dům. V roce 2021 jsme vybudovali 4 bytové jednotky v podkroví budovy školní jí-
delny a zateplili samotnou školní jídelnu, kde jsme zejména zmodernizovali její systém odsávání a vy-
tápění. Asi nemusím zmiňovat, že jsme v uplynulém volebním období získali nemalé finanční zdroje 
z různých dotačních titulů, kdy jejich konečná částka atakovala úžasných 28 milionů Kč, a činila tak 
významný podíl v investicích obce.
 Naše práce byla zaměřena i na spoustu dalších činností a v žádném případě bych nechtěl tvrdit, že 
méně důležitých. O činnosti obce jste koneckonců informováni jednotlivými výnosy z jednání zastu-
pitelstva obce, příspěvky v Těchonínských listech, na internetových stránkách obce Těchonín a také na 
sociálních sítích. Sami jste zaznamenali naši činnost ve školství, tělovýchově, v péči o památky, v ob-
lasti životního prostředí, na veřejných prostranstvích, nebo i v rámci společenských akcích atd. Jsem 
rád, že se nám daří udržovat tradice, příkladně Masopust, Mikulášskou, anebo Rozsvícení vánočního 
stromečku spolu s jesličkami. Také je pro nás velmi důležitá podpora setkávání občanů, spolkové čin-
nosti, potravinové obslužnosti a v neposlední řadě i již zmíněných společenských, sportovních a dal-
ších akcí.
 Pokud jsme Vás jakožto nezávislí kandidáti nezklamali svou předchozí činností, ztotožňujete 
se s duchem předloženého volebního programu a dáte nám svou důvěru, bude nám ctí jej pro Vás 
plnit. Na druhé straně této písemnosti Vás seznámíme s našimi plány do dalšího volebního obdo-
bí:



43

ŠKOLSTVÍ, TĚLOVÝCHOVA
• Úprava prostor (areálů) kolem objektů ZŠ a MŠ TĚCHONÍN
• Rozšíření prostor pro tělovýchovu a kulturní vyžití (hledat cestu k výstavbě prostor pro tělovýchovu a kul-

turní vyžití)
• Modernizace sportovního areálu pod ZŠ – doplňování herních a sportovních prvků
• Podpora sportovních aktivit a školství
• Výstavba dětského hřiště v místní části Celné

BYTOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ, STAVBY, POZEMNÍ KOMUNIKACE
• Využití podstřešních prostor objektu MŠ (zejména pro potřeby ZŠ a MŠ)
• Oprava veškerých obecních bytových domů včetně zateplování, výměny oken a dveří, úpravy jejich okolí, 

budování a opravy parkovacích míst
• Opravy obecních nájemních bytů vč. výměny rozvodů vody, kanalizace, elektřiny
• Výstavba bytů pro seniory a mladé rodiny v domě čp. 177 Těchonín
• Vytvoření podmínek pro výstavbu rodinných domů na základě nového územního plánu, územní studie, 

rozvoj obce v lokalitě U Kasáren
• Doplnění potřebného dopravního značení v obci
• Oprava, modernizace a údržba autobusových zastávek
• Oprava „náměstíčka“ a přilehlých komunikací v Celném
• Oprava chodníků u prodejny v Celném
• Opravy místních a účelových komunikací, chodníků a zpevněných ploch

ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ, VEŘEJNÁ PROSTRANSTVÍ
• Údržba zeleně mimo lesní pozemky
• Úprava a údržba veřejného prostranství
• Hospodaření s obecními lesy dle převzaté osnovy ze životního prostředí
• Péče o významné stromy v katastru obce
• Opatření pro zadržování vody v krajině

KULTURNÍ PAMÁTKY, KULTURA
• Oprava památek, pomníků, hřbitovů a křížků
• Podpora vydávání čtvrtletníku Těchonínské listy, vydávání obecního kalendáře, propagace obce
• Udržitelnost místních tradic
• Zajištění míst pro komunitní setkávání občanů vč. zázemí
• Podpora knihoven (Těchonín, Jablonné nad Orlicí)
• Podpora místních organizací, kultury a práce s mládeží
• Podpora aktivit seniorů
• Vybudování naučné stezky mapující jednotlivá zajímavá místa v katastru naší obce
• Osazení laviček v obci v rámci odpočinkových míst ve veřejných prostranstvích

KOMUNÁLNÍ SLUŽBY, TECHNICKÁ INFRASTRUKTURA, OCHRANA OBYVATELSTVA, 
ZDRAVOTNÍ PÉČE, OBECNÍ ÚŘAD

• Rozšíření technického zázemí a zařízení pro komunální služby v obci
• Modernizace veřejného osvětlení, rozšíření a vytvoření pasportu veřejného osvětlení, pozemních komuni-

kací a kanalizace, dopravního značení a hydrantové sítě
• Zajištění ochrany spoluobčanů (pečovat o digitalizovaný povodňový plán, zabezpečovat činnost místního 

SDH vč. vybavení)
• Zajištění součinnosti při změnách dopravní obslužnosti
• Udržitelnost a podpora lékařské péče
• Udržitelnost prodejny potravin v Těchoníně a Celném
• Zkvalitňování informovanosti občanů prostřednictvím internetových stránek obce, vývěsních desek, úřed-

ních desek a dalších informačních kanálů směrem k občanům
• Snížení energetické závislosti obce
• Účelné využívání dotací (z rozpočtu Pardubického kraje, Evropské unie apod.)

Za Sdružení nezávislých kandidátů č. 1 a č. 2.
Josef Sedláček, starosta obce, Ing. Ladislav Šimek, místostarosta obce
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